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Cultura - un bun 
al maselor

Cîtă bucurie, cîtă mîndrie se 
citește în ochii actorilor amatori 
ajunși în finala concursului pe țară 
al căminelor culturale. Unii 
oameni simpli de la țară, cu pal
mele bătătorite de muncă, cu fața 
brăzdată de cute, oameni care pînă 
mai ieri nu cunoșteau decît umi
lința. Astăzi ei au pășit în lumea 
strălucitoare a scenei. Sînt de 
diverse vîrste, de diverse profesiuni. 
Octavian Potcoavă e țăran întovă
rășit, Aurelia Chindriș e profesoară 
de matematici, Maria Leordeanu e 
casnică, Grigore Dăbală e învăță
tor, Dobrița Spitz e muncitoare.

Privindu-i te gîndești fără să 
vrei că poate bunicii celor care 
joacă acum pe scenă au fost aceea 
pentru care revizorul școlar Mihail 
Eminescu făcea petiții peste petiții 
la Minister: „Copii goi și bolnavi, 
învățători ignoranți și rău plătiți, 
administratori superficiali, toate a- 
cestea îngreuiate de creșterea im
pozitelor menite a hrăni această 
stare de lucruri, nu sunt condițiunile 
normale pentru școli bune, precum 
lemn de brad putbegaiu, gelău de 
plumb și meșter prost nu-mi dă 
masă bună", scria Mihail Eminescu 
într-un raport.

Vizitînd o școală din zilele noa
stre, constatările amare ale scriito
rului apar ca imaginea tragică a 
altei lumi. A lumii în care ță
rănimea muncitoare ar fi continuat 
să trăiască în lipsuri și umilinți 
dacă n-ar fi fost actul revoluționar 
de la 23 August, care a deschis po
porului nostru căi noi și luminoa
se. Atenția partidului s-a îndreptat 
de la început spre creșterea bună
stării oamenilor muncii. Dar odată 
cu nivelul de trai au crescut și ce
rințele culturale ale maselor. Statul 
socialist este acela care creează 
toate condițiile necesare satisfacerii 
setei de cultură a poporului.

Traducind în viață principiile 
marxist-Ieniniste, partidul nostru 
s-a îndreptat cu o deosebită atenție 
către educarea și ridicarea nivelului 
cultural al maselor de !a orașe și 
sate. In primul rînd partidul s-a 
îngrijit de crearea condițiilor pentru 
școlarizarea neștiutorilor de carte. 
Țara noastră care în 1941 număra 
peste 3.500.000 de analfabeți, lichi
dează acum ultimile rămășițe ale 
acestei rușinoase moșteniri a re
gimului burghezo-moșieresc.

Istoria țării noastre n-a cunoscut 
nici cînd un avînt atît de puternic 
al dezvoltării vieții culturale. Astă
zi, mase tot mai largi sînt cuprinse 
în măreața mișcare a revoluției cul
turale. Rețeaua așezămintelor de 
cultură de la sate crește an de an. 
Peste 12.000 de biblioteci, peste 
12.000 de cămine culturale și case 
de citit, peste 1.700 colțuri roșii, 
ajută la ridicarea nivelului intelec
tual al maselor țărănești. In cadrul 
căminelor culturale și al colțurilor 
roșii, au luat ființă aproape 7.000 
ansambluri corale, peste 8.900 echi 
pe de jocuri, peste 7.500 echipe de 
teatru și aproape 800 formații in
strumentale.

In acțiunea 
maselor și în 
muncitoare, un 
revine căminului cultural, 
importantă în atragerea țărănimii 
muncitoare pe făgașul socialismu
lui, căminul cultural este și o tri
bună a luptei pentru lichidarea a- 
nalfabetismuîui, a misticismului și 
a neștiinței. In sute de comune iau 
ființă pe lingă căminele culturale, 
cercuri de cultură generală și de 
știință popularizată. Cinematogra-
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Pîrghie

ful, presa, radioul, conferințele, 
să ajungă în mijlocul maselor 
vîntul plin de autoritate al științei 
agrotehnice. M.’i de cercuri și de 
cursuri agrotehnice înarmează pe 
țărani cu cele mai înaintate metode 
agrotehnice, cu cunoștințe științifice, 
cu experiența înaintată sovietică. 
Numărul cărților din biblioteci de
vine neîndestulător față de cerin
țele crescînde ale cititorilor. Sume 
tot mai mari sînt.alocate de către 
statul nostru democrat-popular în 
scopul acțiunilor social-culturale. 
Numai în 1955, în afara investiții
lor prevăzute în buget, s-au mai 
alocat 6 375.000 lei.

Țărănimea are Ia dispoziție azi 
săli de spectacole luminoase și în
căpătoare la a căror construcție a 
luat ea însăși parte în muite locuri. 
Astăzi filmul pătrunde în cele mai 
îndepărtate sate ale țării. Aproape 
1000 de cămine culturale au fost 
înzestrate cu aparate proprii de 
proiecție cinematografică, iar alte 
numeroase sate sînt străbătute de 
120 de caravane cinematografice.

In același timp
toate orașele țării unitățile cultu
rale cele mai variate. Printre ele, 
zeci de case de cultură, de școli 
populare de artă, de cercuri literare, 
creează posibilități nelimitate des
coperirii talentelor din popor.

Educarea copiilor se bucură de 
asemenea de sprijinul larg al parti
dului. Palatele pionierilor existente 
în mai toate orașele țării, au 
cercuri dramatice, coregrafice, mu
zicale, literare, de pictură, de șah 
etc. Mulțumită multiplelor și varia
telor posibilități de 
copiii, tinerii și 
timpul liber în 
sitor.

Sarcina de a 
activitatea cultural-educativă a ma
selor pe plan local, revine organelor 
locale ale puterii de stat, sfaturilor 
populare. Ele’răspund atît de con
ținutul muncii culturale cît și de 
asigurarea condițiilor materiale 
unei bune desfășurări a muncii 
culturale. Sfaturile populare se o- 
cupă de propaganda prin confe
rințe, de creșterea activității 
cercurilor artistice, de organizarea 
invățămîntului agro-zootehnic, de 
sport etc. Datorită în mare parte 
amploarei pe care a luat-o în țara 
noastră revoluția culturală, sfaturile 
populare pot face față cu 
sarcinilor 
domenii, 
țători, 
muncitori, gospodine, 
comisiile permanente sau în 
tete de stradă, participă cu 
dragoste la opera de ridicare 
velului cultural al maselor.

Activitatea culturală este un niij- 
loc puternic de educare comunistă. 
Revoluția culturală face larg cu
noscute în mase comorile moște
nirii noastre culturale, ea 
din conștiința oamenilor 
obscurantismului propagat 
gimul burghezo-moșieresc. 
partidului nostru urmărește prin 
activitatea culturală formarea omu
lui nou înzestrat cu un patrio
tism fierbinte, cu o atitudine sănă
toasă față de muncă, dornic de a-și 
însuși cît mai multe din comorile 
culturii, crescut în spiritul interna
ționalismului proletar, militant ac
tiv al luptei pentru pace. Conștient 
că drumul pe care îl călăuzește 
partidul este drumul bunăstării ma
teriale și 
tății și al 
urmează 
noștință.
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Muncă rodnică, rezultate de seamă
Cu 23 de zile înainte
PLOEȘTI. — Petroliștii de la schela 

Ochiuri, din regiunea Ploești, și-au în
deplinit cu 23 de zile mai devreme 
angajamentele luate în cinstea. Con
gresului partidului. îmbunătățind re
gimul de extracție .prin folosirea pom
pajului tubular, a regimului de pom
paj forțat, duzelor de fund, pîlniei Krî- 
lov, petroliștii de aici au extras pînă 
la 30 noiembrie 850 tone de țiței ipeste 
plan. (Agerpres)

metri...

...și tunelul de la Bicaz va fi străpuns
BICAZ. — Tuneliștii de pe șantierul 

Hidrocentralei „V. I. Lenin“ de la Bi
caz, care deschid drum apelor Bistri
ței, muncesc cu însuflețire pentru a în
deplini angajamentul luat în cinstea 
Congresului partidului. La tunel-intra- 
re, brigada de mineri condusă de Ga- 
vrilă Pașca și-a luat în cinstea Congre
sului angajamentul să înainteze lunar 
cîte 100 m.l. In 29 zile din luna no
iembrie membrii acestei brigăzi au ob
ținut o înaintare de 103 m.l. fată de 

m.l. cit era planificat.72

La tunel-ieșire, cu toate condițiile 
mai grele de muncă, brigada de mi
neri condusă de Stefan Roman a îna
intat pînă în ziua de 29 noiembrie cu 
73 m.l. Munca avîntată a tuneliștilor 
de la această secție a dus la o medie 
de înaintare zilnică de 3,208 m.l. fată 
de 3 m.l. planificat.

Pînă la unirea celor două secțiuni 
ale tunelului de la Hidrocentrala „V. 
I. Lenin" Bicaz au mai rămas 80 m.l.

(Agerpres),

Realizări ale oamenilor muncii 
de pe ogoarele regiunii Galati

★ *

Crește numărul gospodăriilor colective
Zilele trecute în comunele Ibrianu 

și Amara din raionul Fi'limon Sîrbu, 
au fost inaugurate două noi gospodă
rii agricole colective cărora colecti
viștii le-au dat denumirea de „Cel de 
a.l 2-lea Congres a.1 P.M.R.

Gospodăria agricolă din comuna 
Ibrianu a fost formată de 29 de fa
milii de țărani muncitori și dispune 
de o suprafață de 72 ha. In gospodă
ria agricolă colectivă din Amara au 
intrat 22 de familii cu 51 ha. In con-

siliul de conducere al gospodăriei a- 
gricols colective din Ibrianu au fost 
aleși oamenii cei mai harnici și pri- 
ceputi ca Vizirean Constantin, Cristea 
Baciu, Stanciu lvan, Ioana Cireașă și 
Gh. Răileanu- Colectiviștii din Amara 
au ales ca președinte al gospodăriei 
agricole colective pe țăranul muncitor 
Alexandru Ghinea, fruntaș al recolte
lor bogate. In prezent, în 
Galați sînt 153 de gospodării 
colective.

In raionul Călmățui a fost îndeplinit 
planul colectărilor

GALAȚI (de la 
nostru). — Comitetele 
sfaturilor populare din 
tui au desfășurat în ultimele luni o 
rodnică activitate pentru a întîmpina 
cel de al doilea Congres al P.M.R. 
cu planul de colectări realizat în în
tregime. In acest scop, au fost acti-

DIN MARILE CONSTRUCȚII ALE CINCINALULUI

Hidrocentrala Sadu 5
In anul 1952, pe la sfîrșitul lunii septembrie, oamenii 

din Valea Sadului au fost martorii unui eveniment ne- 
majîntîlnit pe valea lor. Sadu, rîul lor bătrîn, s-a lăsat 
învins, a fost nevoit să-și schimbe cursul. Nu pe o dis
tanță mare, ci doar atîta cît să lase liberă o parte din 
albia sa.

t

regiunea
agricole

In sala de comandă a hidrocentralei șeful de tură 
Cornel Ltipea, împreună cu maistrul montor Ștefan 

Kemeneș execută comenzi de probă
Ca apele Sadului să-și poată schimba cursul, construc

torii i-au săpat o altă 
telui. Era primul semn 
blatc nu de mult doar 
să înfrîngă natura.

albie : un tunel prin inima mun- 
de supunere. In aceste locuri um- 
de turmele oierilor, omul începea

O cetate în munți

corespondentul 
executive ale 
raionul Călmă-

agricole 
întrece-

vizate comisiile permanente 
și colectări, comunale, iar în 
rea patriotică pe circumscripții unu! 
dintre obiective a fost predarea cote
lor datorate statului.

In urma acestei munci, în raionul 
Călmătui, planul colectărilor a fost 
îndeplinit.

Ședință festivă pentru sărbătorirea 
acad. prof. dr. N. Hortolomei

a avut loc în sala 
o ședință festivă

Joi după amiază 
Academiei R.P.R., 
organizată de secția de științe medi
cale a Academiei R.P.R. și Societatea 
Științelor Medicale din R.P.R., pentru 
sărbătorirea academicianului prof. dr. 
N. Hortolomei cu prilejul împlinirii a 
70 de ani.

Au participat tovarășii dr. Petru 
Groza, președintele Prezidiului Marii 
Adunări Naționale, acad. prof. dr. C. 
I. Parhon, președinte de onoare al 
Academiei R.P.R., acad. prof. Traian 
Săvulescu, președintele Academiei 
R.P.R.. dr, Voinea Marinescu, minis
trul Sănătății, numeroși academictent, 
membri corespondenți ai Academie1 
R.P.R, profesori universitari, medici 
etc.

Cuvîntul de deschidere a fost rostit 
de acad. prof. dr. N. Gh. Lupu,

A luat apoi cuvîntul dr. Voinea 
Marinescu, ministrul Sănătății, care a 
spus printre altele :

Sărbătorim azi pe academicianul N. 
Hortolomei, care timp de peste 50 de 
ani și-a consacrat întreaga activitate 
înaltului scop al alnării suferințe or 
bolnavilor, omul care s-a situat în 
fruntea școlii noastre chirurgicale.

Activitatea sa creatoare pe ogorul 
științei și practicii medicale se Îmbi
nă cu munca rodnică pe tărîm social.

Acad. prof. dr. M. Nasta, președin
tele Societății Științelor Medicale din 
R.P.R., a adus academicianului N. 
Hortolomei, omagiul de admirație, re
cunoștință și dragoste ale tuturor
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chirurgilor, medicilor și muincjtorilor 
sanitari din țara noastră.

In numele secției de chirurgie a 
Societății Științelor Medicale și a 
foștilor elevi ai acad. prof. dr. N. 
Hortolomei, a luat cuvîntul prof. dr. 
T. Burghele, rectorul Institutului 
medico-farmaceutic din București.

La sfîrșit, a luat cuvîntul acad, 
prof. dr. N. Hoitoiomei care a mulțu
mit Academiei R.P.R. și tuturor celor 
care, apreciind munca sa, il sărbăto
resc astăzi.

întreaga mea activitate științifică și 
didactică a fost legată strîns de mun
ca devotată a colaboratorilor mei, a 
spus acad- N. Hortolomei, de aceea 
consider ziua de astăzi ca o sărbăto
rire a întregului nostru colectiv.

Am considerat întotdeauna munca 
medicului ca o înaltă misiune și m-am 
străduit să corespund acestei misiuni, 
contribuind la progres, în măsura 
puterilor mele.

Progresul științei medicale romî- 
nești — a opus acad. N. Hortolomei —- 
care a luat un deosebit avînt în anii 
construcției democrat-popuiare a fost 
posibil numai pentru că Partidul 
Muncitoresc Romîn și Guvernul R.P.R. 
eu avut și au o deosebită grijă pentiu 
apărarea sănătății poporului, creînd o 
largă rețea sanitară, bir.e înzestrată 
și . încadrată cu medici bine pregătiți.

Cuvintele acad. prof. dr. N. Horto
lomei au fost primite cu vii aplauze.

(Agerpres)

Se îmbunătățește continuu ]
aprovizionarea populației |

Datorită dezvoltării industriei 
noastre socialiste și succeselor 
obținute în agricultură, in anii cin
cinalului aprovizionarea populației 
cu bunuri de larg consum a făcut 
serioase progrese. Dacă facem o 
comparație între anii 1950 și 1955, 
vedem că s-au distribuit populației, 
prin rețeaua comerțului socialist, 
cu 50% mai multă carne, de 2,2 
ori mai multă slănină și ulei, de 
7,6 ori mai mult unt și marga.ină, 
de aproape 1,4 ori mai mult zahăr, 
de 1,8 ori mai multe brinzeturi etc. 
Așa cum se arată în graficul ală

urn

1007,

turat, populația a primit în anul 
acesta, comparativ cu anul 1950, 
produse alimentare în proporție de 
220 la sută și produse industriale 
în proporție de 181 la sută.

Pentru a face față cerințelor 
crescînde ale cumpărătorilor și pen
tru a desface în cît mai bune con- 
dițiuni volumul mereu sporit de 
mărfuri, a fost necesară și dezvol
tarea corespunzătoare a rețelei co
merciale. Astfel, in timp ce in 1950 
comerțui de stat număra 7.490 uni
tăți de desfacere, în anul acesta, 
pînă la 30 iunie, numărul unităților 
comerțului de stat s-a ridicat pînă 
la 25144, reprezentînd o creștere de 
235,7 la sută. O deosebită atenție a 
fost acordată 
muncitorești. Concludent în această 
privință este faptul că la Bicaz de 
pildă față de o singură unitate co
mercială existentă in anul 1951, in 
prezent există 32 asemenea unități, 
la Lupeni numărul acestora a cres
cut în acest interval de la 22 uni
tăți la 65 unități, la Petroșani de la 
35 la 95, Ia Reșița de la 64 la 137 
etc.

Nivelul de trai al populației, care 
a crescut în permanență an de an, 
în decursul cincinalului, a determi
nat sporirea consumului la unele 
produse care exprimă în mod con
cludent această creștere a nivelului 
de trai. Astfel, în anul 1955 au 
fost cumpărate, în comparație cu 
anul 1954, cu 50 la sută mai multă 
mobilă, cu 30 la sută mai multe 
articole cultural sportive, cu 50 la 
sută mai multe articole de toaletă, 
cu 20 la sută mai multe articole de 
menaj, etc.
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Nu este lipsit de interes ca să vedem ce se întîmplă 
astăzi pe porțiunea aceea de teren pe care apele Sadu
lui au început s-o ocolească din toamna anului 1952.

Malurile de stîncă au rămas parcă aceleași: adevărate 
ziduri care apără o cetate de furia muntelui. Și cetatea 
există într-adevăr. A fost ridicată pe fundul vechii albii 
a rîului. Este clădirea hidrocentralei Sadu 5, a hidro
centralei care va putea alimenta cu energie electrică 4 
orașe de mărimea Sibiului.

Pătrunzind în uzină în această primă zi a lunii decem
brie asiști la unul din evenimentele importante ale con
strucției. Este ora 12. Atențiune! Se încep probele cu 
tensiune progresivă. In sala turbinelor, în saia de co
mandă, domnește o animație neobișnuită. Și totuși este 
mai liniște ca orieînd.

Cu o noapte înainte, în biroul inginerului, se discuta
seră în amănunțime ultimele pregătiri dinaintea acestei 
probe hotărîtoare. Acum totul se desfășura conform pla
nului stabilit. Inginerul Tîrnoveanu începea manevrele din 
sala de comandă. Jos Ia turbină veniseră și montorii. 
Maiștrii Nicolae Dinu și Haralambie Mar cu nu puteau 
lipsi tocmai în astfel de momente. Dar iată și pe llie 
Brîncoveanu și Ion Girculeț. Mai anii trecuți nu 
știau decît să mîne la păscut pe valea aceasta turma 
satului. Ciobanii de ieri devin astăzi montori pricepuți. 
Locurile sînt, ce-i drept, aproape aceleași. Oamenii s-au 
schimbat însă.

...Este ora 13. In uzină probele continuă. Minute în
tregi de încordare. Clipe ce par ani în care inginerii ur
măresc comportarea instalației. Sînt ultimele probe elec
trice care se mai fac înainte de intrarea în funcțiune a 
hidrocentralei. Ele vestesc lumina ce se va aprinde 
curînd la Sadu 5.

Drumul croit de tuneliști

Sus, sus de tot, printre colți de stincă Sadul face un 
cot. Cam de pe aci rîul a fost pus la grele încercări. 
Constructorii au ridicat în fața lui o stavilă puternică. 
Umerii batardoului sint adine înfipți în pereții laterali 
de stîncă. Și vrînd, nevrînd, în fața stavilei, apele Sadu
lui vor forma aci la o înălțime de 1125 m. un adevărat 
lac. Este lacul de acumulare al hidrocentralei. Viitorul 
baraj care se va construi va crea un lac de acumulare 
mult mai mare, de mai multe milioane metri cubi. Turbi
nele hidrocentralei au nevoie de multă apă.

Cel mai bine cunoaște aceste locuri Ambrpzie Crișan. 
Maistrul acesta a condus cu pricepere grelele lucrări de 
la batardou și de la instalația de captare. Pe baci Crișan 
de-1 întrebi de meserie îi gfeu 
dărie, în betoane, in dulgherie

De la lacul de acumulare pînă la uzina din vale apa 
are de străbătut drum greu. Toanele Sadului nu mai au 
ce căuta aci. Apele lui vor merge doar pe drumul croit 
de mineri în inima stîncoasă a muntelui. Tuneliștii au 
avut greaua sarcină să străpungă muntele. Pentru a- 
ceasta ei și-au făcut prietenă mașina și dinamita. Și in 
fața acestor aliați stîncă dură a trebuit să se lase biruită. 
Nu întotdeauna însă chiar de la început. Sfredelind în 
stîncă galeria de aducțiune lungă de peste 5 km., mi
nerii au avut de luptat cu presiunea muntelui, cu infil
trațiile de apă. Oamenii din echipele lui Ion Borbinceag, 
Gh. Păunescu, Miron Borza și a altor tuneliști nu au 
dat însă niciodată înapoi. Acolo unde era mai periculos, 
unde muntele opunea cea mai mare rezistență, unde 
apele ce se infiltrau surpau noaptea ce se lucra ziua, a- 
cești mineri nu au cunoscut odihna pînă cînd nu au 
biruit.

După aproape trei ani de luptă cu muntele, într-o zl 
de început de aprilie, primăvara a adus pe șantierul hi
drocentralei vestea că cei peste 5 km. de galerie în stîn
că au fost terminați. Prin cele șapte ferestre ale galeriei 
din munte continuau să intre la lucru fierarii, beto- 
niștii și toreretiștii. Ei duceau rtiai departe ce au început 
minerii. Cei peste 45.000 m.c. de piatră excavați și cei 
30.000 m.c. beton turnați vorbesc despre volumul mare 
de lucrări ce s-a executat pentru galeria de aducțiune.

Tot cam în acest timp pe coasta abruptă din spatele 
uzinei oamenii au început să lucreze conducta forțată. 
Pe o lungime de aproape 1 km. constructorii și montorii 
au prins în stîncă, în continuarea galeriei de aducțiune, 
această conductă care coboară vertiginos spre turbinele 
hidrocentralei. Este noul drum pe care constructorii l-au 
croit apelor Sadului.

Putere din puterea apei
Tot rostul galeriei de aducțiune, al conductei forțate, 

al întregului drum nou pe care Sadul va trebui în curînd 
să-l străbată de la lacul de acumulare, este de a spori 
și mai mult puterea apei. Dacă în galeria de aducțiune 
viteza apei va fi doar de 1.5 metri pe secundă, prin 
conducta forțată va coborî mult mai repede lovind cu
pele turbinelor cu o viteza de pînă la 80 de metri pe 
secundă. Numai în acest fel turbinele se vor putea roti la 
viteza cerută. Și în fiecare oră milioane de litri de apă 
vor lovi cu putere cupele turbinelor. Cam tot atîta apă 
cît consumă efectiv într-o zi 300.000 de locuitori dintr-un 
oraș al țării. La rîndul lor turbinele vor pune în mișcare 
generatorii care pot alimenta aproape 480.000 de becuri 
de cîte 40 w.

Aceasta este puterea apei. Partidul a învățat în acești 
ani oamenii să îmblînzească forța apei, să scoată din 
puterea ei putere pentru motoarele uzinelor, pentru lu
mina căminelor lor. Constructorii hidrocentralei Sadu 5 
au făcut acest lucru cu multă pricepere. In zăpadă și 
în frig, pe stînci și pe ziduri, în adîncul muntelui, au 
sfredelit piatra, au îndoit fierul, au domesticit apele re
pezi. Apele Sadului, sînt acum îmblînzite de mîna omu
lui. Puterea lor nu se va mai irosi. Sadul, bătrînul riu

să-ți dea răspuns. In zi
și în cite nu se pricepe.

Consfătuiri
științifice

In cinstea Congresului 
partidului, Consiliul Cen
tral A.S.I.T., în colabo
rare cu diferite institute 
ale Academiei R.P.R., or
ganizează o serie de con
sfătuiri științifice pe în
treaga țară, menite să 
contribuie la generaliza
rea metodelor înaintate 
în diferite ramuri de pro
ducție.

Astfel, în zilele de 5 și 
decembrie a.c. urmează6

Mărfuri

pe teme

să se desfășoare în Capi
tală o consfătuire pe țară 
cu tema: „Stabilirea, nor
marea și reducerea pro
gresivă a consumurilor 
specifice de .energie în in
dustrie". O altă consfă
tuire științifică cu tema 
„îmbunătățirea calității 
mașinilor-unelte fabricate 
în R.P.R." se va ține in 
orașul Oradea în zilele de 
9 și 10 decembrie a.c.

mai multe
în cooperativele sătești

BIRLAD (de la cores
pondentul 
ultimele 4 
mărfurilor 
cuprinsul 
letin se ridică la 
de aproape 8.000.000 lei.

Pentru 
celui de al Il-lea 
greș al i 
noi realizări 
provizionare 
lor muncii 
conducerea 
ionale a Cooperativelor 
de Consum din raionul 
Zeletin a luat o serie de 
măsuri.

Invățînd din experi
ența anului trecut cînd 
cooperativele din comu
nele Colonești, Godinești,

nostru). — In 
luni valoarea 
desfăcute în 

raionului Ze- 
suma

întîmpinarea
Con- 

partidului cu 
i în buna a- 

a oameni- 
de la sate, 
Uniunii Ra-

Burdusaci, Fătăciuni și 
altele au fost prost apro
vizionate după 
iernii, 
îndată 
rea 
cît 
din 
lor 
va 
sătești să fie mai 
aprovizionate 
furi ca : tablă, 
glă și olane pentru aco
periș, cherestea, vase de 
bucătărie, mașini de cu
sut, pînzeturi, stofe și 
încălțăminte de bună ca
litate care sînt cele mai 
cerute de cumpărători.

căderea 
s-a trecut de- 
la aproviziona- 
transportarea a 

i multe mărfuri 
magazine- 

Totodată se 
ca magazinele 

bine 
cu măr- 
cuie, ți-

și 
mai 

stocurile 
centraie. 
căuta

In stația exterioară a hidrocentralei se face 
verificarea instalației de transformare.

de munte, este supus acum voinței omului. Va mișca îtl 
curînd, la voința omului din sala de comandă, puterni- 
cile turbine ale hidrocentralei. Și pe linia de înaltă ten
siune ridicată peste crestele munților, va coborî în vale 
lumina de la Sadu 5. FR. KLINGER
Se pregătesc mașinile pentru 

primăvară
importante, executînd —* 
în a doua jumătate a lu4 
nii. noiembrie—o serie de 
reparații generale 
toare și unelte 
le. Organizînd 
de reparații pe 
ble, 
S.M.T. Ciorani, au 
parat și trimis din 
pe teren 48 tractoare.

De asemenea, la S.M.T, 
Bărcănești echipele me
canicilor Aurel Nica șfl 
Miloiu Mihalcea au re
parat șase tractoare.’

lucrările de
PLOEȘTI (de la 

respondentul 
Muncitorii și 
din stațiunile 
și . tractoare 
nea Ploești folosesc din 
plin fiecare ceas pentru 
a se pregăti 
în vederea 
gricole de

Lucrînd după un plan 
concret de acțiune, S.M.T. 
Ciorani, Poșta-Cîlnău,. 
Bărcănești, Gîrbovi și al
tele au obținut realizări

co- 
noștru). — 
tehnicienii 

de mașini 
din regiu-

temeinic 
muncilor a- 
primăvară.

la tract 
agrico- 
munca 

ansam- 
mecanizatorii de la 

re- 
nou

Prin raționalizarea procesului 
de producție

„Nikos Be- 
Timișoara 
de curînd 

Luna trecu-

La fabrica 
loiannis" 1 din 
s-au petrecut 
lucruri noi. 
tă în secția unde se lu
crează încălțăminte pen
tru adulți a fost pusă în 
funcțiune cea de-a doua 
bandă rulantă.

Prin instalarea și func
ționarea celei de a Il-a 
benzi la secția de încăl
țăminte pentru adulți a 
fost cîștigat spațiul nece
sar pentru amenajarea 
unei secții noi: „secția 
de încălțăminte pentru 
copii". Producția de în
călțăminte pentru cotpii

în noua secției a început 
de curînd.

Toate aceste măsuri 
au însuflețit colectivul fa
bricii de încălțăminte 
„Nikos Beloiannis" pen
tru dobîndirea de noi 
realizări. Astfel angaja
mentele luate în cinstea 
Congresului partidului au 
fost mult sporite. Pînă 
la data Congresului par
tidului. colectivul acestei 
întreprinderi s-a an, 
să realizeze pestei 
nile de plan 12.0C 
rechi încălțămin 
tru adulți și 20.1 
rechi încălțămin 
tru copii.
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Să folosim pe deplin posibilitățile locale, să stimulăm inițiativa obștească!

Cu sprijinul dep
Chiar și o scurtă vizită prin satele 

raionului Tg. Mureș este suficientă 
pentru a-ți putea da seama de com
plexitatea bogățiilor naturale existen
te aici, de stpecificul economiei locale. 
Prin însăși configurația sa geografi
că, acest raion oferă, datorită terenu
rilor fertile de pe Valea Mureșului și 
Valea Nirajului, perspective înflori
toare pentru dezvoltarea agriculturii, 
pentru obținerea unor producții agri
cole mereu sporite. Ajutorul multila
teral primit din partea statului în ve
derea continuei dezvoltări a agricul
turii, a permis crearea unei puternice 
baze în acest sens. In afară de gos
podăriile agricole de stat există în 
acest raion 28 gospodării agricole co
lective și 31 întovărășiri agricole. A- 
ceste succese constituie o mărturie 
grăitoare a faptului că tot mai mulți 
țărani muncitori se conving de fo
loasele muncii în comun, cu mijloace 
mecanizate. Dar vizitarea raionului 
Tg. Mureș îți oferă și alte detalii. 
Care gî-nt acestea ? Nenumăratele re
surse locale existente aici, bogății na
turale care altădată — în timpul re 
girnului burghezo-nroșieresc — ză
ceau nefolosite. Să luăm de pildă în
treprinderea raională de industrie lo
cală. Ea cuprinde un complex de mici 
întreprinderi de interes local care va
lorifică bogatele resurse, scoțînd la 
iveală, necontenit, alte și alte bogății 
nefolosite. O fabrică de biscuiți, mori, 
fabrici de conserve, falbrici de cără
midă, uscătorîi de fructe — iadă -nu
mai cîteva dto aceste mici întreprin
deri.

Cum au fost puse în valoare toate 
aceste bogății ? Răspunsul la această 
întrebare este însăși activitatea mul
tilaterală a comitetului executiv al 
sfatului popular raional care conduce 
— pe raza lui de activitate — econo
mia locală. Pentru a se achita de 
complexele sarcini care îi stau în 
față, comitetul executiv — sub în
drumarea comitetului raional de par
tid — s-a preocupat să folosească în 
activitatea sa sprijinul și inițiativa 
creatoare a deputaților. Da-r acest lu
cru nu ar fi fost posibil dacă comite
tul executiv al sfatului popular raio
nal nu ar fi folosit cît mai multe for
me de legătură cu deputății, pentru 
a stimula în mod continuu inițiativa 
lor, pentru a-i antrena în toate acți
unile gospodărești întreprinse.

Antrenarea deputaților 
la pregătirea sesiunilor

' Legătura dintre deputați și comite
tul executiv are o mare însemnătate 
în activitatea sfaturilor populare. De 
felul cum se realizează în practică a- 
ceastă legătură, de felul în care co
mitetul executiv știe să folosească for
țele și capacitățile organizatorice ale 
deputaților, depinde succesul activită
ții organelor locale ale puterii de stat. 
In acest sens, este un fapt știut că 
forma de bază a activității deputaților 
este sesiunea. Conștient de acest 
fapt, comitetul executiv al sfatu
lui popular raional Tg. Mureș se 
preocupă de pregătirea temeinică a 
sesiunilor, Juînd din timp toate mă
surile necesare pentru mobilizarea 
deputaților în această direcție. Să ve
dem, de pildă, cum este pregătită 
încă de pe acum sesiunea sfatului 
popular raional care va avea loc la 
11 decembrie. Urmărind îndeaproape 
felul cum sînt îndeplinite angajamen
tele luate în cinstea celui de al 
II-lea Congres a-l partidului, comite
tul executiv a înscris două probleme 
pe ordinea de zi a acestei sesiuni:

Complex cultural-sportiv la Predeal
ORAȘUL STALIN (de la corespon

dentul nostru). — In stațiunea clima
terică Predeal se fac ultimele pregă
tiri pentru sezonul de iarnă. Anul a- 
cesta, datorită condițiilor create, își 
vor petrece aici concediul de odihnă 
un mare număr de oameni ai muncii. 
Zilele acestea, a fost inaugurat în lo
calitate, complexul cultural sportiv al 
stațiunii.

Clădirea, amenajată în acest scop, 
cuprinde numeroase săli pentru lectu
ră, audiții muzicale, cinematograf și

—O—
Locuințe 

pentru oamenii muncii
TIMIȘOARA (de la corespondentul 

nostru). — In orașul Timișoara, nu
mărul locuințelor construite în cursul 
acestui an pentru oamenii muncii se 
ridică la cifra de 600. Dintre acestea 
117 sînt construite. cu ajutorul credi
telor de stat. Numai întreprinderea 
Energo-Combinaf nr. 4 a construit 
pentru muncitori 30 de locuințe, iar 
pentru -cei de la „Industria lînei" 10. 
Aceste locuințe sînt spațioase, cu tot 
confortul, fiind compuse din cîte două 
camere, bucătărie, cămară de alimente 
și baie. Acolo unde terenul permite, 
în jurul locuințelor, s-au acordat mun
citorilor și loturi pentru crearea de 
grădini legumicole sau plantări de 
pomi fructiferi.

—o—
----------  CĂRȚI NOI ----------

In Editura de Stat pentru Lite
ratură și Artă sînt în curs de 
apariție următoarele cărți :

AL. ODOBESCU — Opere voi. 2 
I. L. CARAGIALE —- O scrisoare 

pierdută (Colecția ,, Biblioteca 
pentru toți“)

TUDOR VIANU — Cervantes
EUGEN FRUNZA — Versuri

alese
NICOLAE JIANU — Izvorul

roșu
LETAY LAJOS — Versuri alese 
ION CALUGARU — Lumina pri

măverii — ediția a 2-a
I. LUDO — Starea de asediu — 

ediția a 2-a
MAXIM GORKI - Despre litera- 

tură (Colecția „Mica bibliotecă 
■Btfică1')

■kS BEDNII — Bătrânii (Co- 
■a „Meridiane11)
K PETER - Nevastă rea 
■'A VIGANO - Vine barza 
Becția „Meridiane")

Pe marginea activității 
comitetului executiv 

al sfatului popular raional 
Tg. Mureș

1) Cum-siîn-t folosite resursele locale 
pe raza raionului; 2) Controlul în
deplinirii hotărârilor în legătură cu 
planul de măsuri pentru transforma
rea socialistă a agriculturii.

Simpla stabilire a obiectivelor nu 
este însă suficientă. De acest lucru 
a ținui seama și comitetul executiv 
raional. Pe ba-za celor două obiective, 
au fost trimise deputaților raionali 
materiale documentare în care sînt 
analizate condrțiunile specifice ale 
fiecărei comune, dîndu-se -totodată o 
seamă de sugestii pentru folosirea 
resurselor locale existente. La rlniul 
său, fiecare deputat, studiind cu a- 
tenție materialele p-rimite, ține con
sfătuiri în cadrul circumscripțiilor e- 
lectorale respective, d-înd posibilita
tea în felul acesta alegători.o-r să vie 
cu noi propuneri și inițiative menite 
să ofere o largă baiză de discuție în 
apropiata sesiune. In- felul acesta, 
deputății au -nu numai posibilitatea să 
cunoască îndeaproape problemele cele 
mai importante, dar și să studieze cu 
atenție propunerile alegătorilor lor, 
contribuind în mod activ la reușita 
sesiunii. Aceste consfătuiri cu alegă
torii, în perioada -pregătirii sesiunii, 
dau posibilitatea comitetului executiv 
al sfatului popular raional să lege în 
mod practic activitatea sa de aceea 
a cetățenilor de pe întregul cuprins 
al raionului, să ia măsuri și hotărâri 
care vor fi transpuse în viață de masa 
alegătorilor.

După ce s-a terminat sesiunea și 
s-au adoptat hotărâri, deputății merg 
din nou în circumsoriipițiile tor elec
torale și țin consfătuiri cu alegătorii 
antrentndu-i la îndeplinirea hotărîri- 
lor luate. Eficiența unei asemenea 
metode de muncă nu a întârziat să-și 
dea roadele în raionul Tg. Mureș. De 
pildă, la ultima sesiune a sfatului 
popular raional, deputata Ileana Go- 
rog a adus în discuție propunerea a- 
legăto-rilor din circumscripția șa elec
torală î-n legătură cit ajutorul efectiv 
pe care trebuie să-l dea tehnicienii sfa
tului popular în aplicarea metodelor 
agrotehnice înaintate, pentru a spori 
rentabilitatea întovărășirii agricole 
din comună. Sesiunea a aprobat 
propunerile deputatei Ileana Gorog, 
propuneri făcute în numele ale
gătorilor săi, și datorită măsurilor 
luate, munca s-a îmbunătățit în aceas
tă întovărășire agricolă. Ca urmare a 
acestui fapt alte opt familii die țărani 
muncitori din această comună au fă
cut -cerere să fie primiți în întovără
șire. Un- alt exemplu în acest sens: cu 
prilejul unei sesiuni a s-fatului popular 
raional, deputatu-l Alexandru Rat a 
prezentat propunerea cetățenilor dlin 
circumscripția sa, de a eiectrifica — 
prin resurse locale — satul Cocoși. 
După încheierea sesiunii, deputatul 
Alexandru Raț s-a sfătuit cu alegătorii 
săi și mobilizând cetățenii î-n această 
acțiune, satul Coooși a fost electrifi
cat. Tot ca o urmare a eficienței și 
bunei pregătiri a sesiunilor au fost 
posibile construirea unui cămin cultu
ral în satul Merișor, introducerea ga
zului metan în comuna Sîn-tioana de 
Mureș precum și alte numeroase rea
lizări înfăptuite prin folosirea inițiati
vei deputaților, prin valorificarea re
surselor locale cu sprijinul maselor de 
cetățeni.

săli de sport. Biblioteca complexului 
este dotată cu un număr de 27.000 
volume. In holul complexului a fost 
organizată o expoziție de cusături 
naționale.

In condițiile regimului democrat- 
popular știința și cultura au luat o 
largă dezvoltare în țara noastră. în
suflețiți in activitatea lor creatoare de 
un înalt patriotism și bucurîndu-se de 
sprijinul permanent al Partidului 
Muncitoresc Romîn și al statului de
mocrat-popular, oamenii de știință, 
scriitorii, artiștii, contribuie cu toate 
eforturile lor la opera de construire a 
socialismului în țara noastră.

Sprijinul material și ideologic per
manent pe care partidul l-a acordat 
și-l acordă oamenilor de știință și 
cultură din patria noastră se concreti
zează în primul rîpd în crearea unor 
condiții de muncă din ce în ce mai 
bune, în înarmarea lor, cu singura 
concepție științifică justă despre lu
me — materialismul dialectic.

Nu este întîmplător că cei mai va
loroși intelectuali, oameni de știință 
au părăsit vechile poziții, imbrățișînd 
cu multă dragoste și interes materialis
mul dialectic. Istoria științelor ne do
vedește că de-a lungul, veacurilor nu
mai acei oameni de știință au putut 
avea realizări valoroase care s-au si
tuat pe poziții materialiste. înaintașii 
noștri Babeș, Marinescu, Bolyai, sînt 
un viu exemplu în acest sens. Oame
nii de știință din țara noastră con
tinuă tradițiile lor și le ridică pe 
treapta superioară pe care o permite 
cunoașterea filozofiei marxiste. .

Dacă în ultimul deceniu o seamă 
de oameni de știință au putut obține 
succese remarcabile, unele de valoare 
mondială, aceasta se datorește faptu
lui că cercetările lor au început să 
fie luminate de singura concepție și 
metodă de cercetare științifică justă 
— materialismul dialectic. Cunoaște
rea filozofiei revoluționare a partidu
lui clasei muncitoare deschide orizon
turi nebănuite înainte, ajută omul de 
știință să pășească pe acea cale care 
asigură succesul strădaniilor.

Eu însumi am lucrat o viață întrea
gă în condițiile cele mai modeste. 
Mai mult, după primul război mon
dial, clinica mea a fost și ea desfiin
țată, iar regimul antonescian mi-a 
luat complet posibilitățile de muncă.

In anii regimului democrat-popular, 
datorită grijii partidului, mi s-a creat 
posibilitatea să lucrez într-un minu
nat institut, cu numeroase secțiuni, în 
care problemele de endocrinologie cli
nică sînt studiate, din toate punctele 
de vedere, cu ajutorul colectivului 
condus de tovarășii acad. Ștefan Milcu,

utaților
E drept însă că nu toți deputății se 

preocupă să țină regulat întîlnirile cu 
alegătorii; să valorifice toate propune
rile și inițiativele venite de jos. Așa 
se întâmplă de pildă cu deputatul 
Gheorghe Aimă-șan din comuna Un
gheni sau cu deputata Ileana Friș din 
comuna Troița care subaipreciază fo
losirea inițiativei locale, neți-n-înd cu 
regularitate consfătuirile din cadrul 
circumscripțiilor electorale.

Dar nenumăratele realizări obținu
te pînă în prezent în acest sens do
vedesc că atunci cînd comitetul exe
cutiv raional antrenează deputății la 
pregătirea în mod temeinic a sesiu
nilor, ei pot scoate la iveală nebă
nuite inițiative și pot înfăptui multe 
lucruri cu sprijinul maselor de alegă
tori.

Corespondența cu deputății
Am putea spune că sfatul popular 

raional are o bogată „corespondentă" 
cu deputății săi, deoarece nu toți 
deputății — cum e și firesc — lo
cuiesc în orașul de reședință al ra-, 
ionului. Corespondența se manifestă 
pe două planuri. In primul rînd sint 
scrisorile comitetului executiv raional 
adresate deputaților. In aceste scri
sori, trimise între sesiuni, la interval 
de o lună (scrisorile fiind întocmite 
pe baza cunoașterii sarcinilor din 
perioada respectivă) sînt cuprinse in-, 
dicații amănunțite pentru îndep.ini 
rea sarcinilor, pentru îmbunătățirea 
activității deputaților. Comitetul exe
cutiv ai sfatului popular raional pri
mește la rândul Iul scrisori din partea 
deputaților, în care aceștia fac o sea
mă de propuneri. Dar aceste scrisori 
sînt mai puține : tovarășii din con
ducerea comitetului executiv raional 
nu s-au preocupat în suficientă mă
sură pînă în prezent să stimuleze de
putății pentru a folosi și această 
formă importantă de legătură cu co
mitetul executiv raional-

O bună inițiativă a comitetului exe
cutiv a.l sfatului popular raional este 
aceea a editării unui buletin de infor
mații și schimb de experiență. Avem 
în față ultimul buletin întocmi; de 
sfatul popular raional Tg. Mureș. Să 
spicuim cîte ceva din el. Iată, în pri
mul articol este analizat felul în care 
sfaturile populare comunale pregă
tesc sesiunile. Și pentru ca mater-a- 
lu-1 să fie și mai convingător se a- 
nalizează în mod detailat felul cum 
a fost pregătită sesiunea sfatului 
popular din comuna Păingeni. Sesiu
nea a fost pregătită temeinic în fie
care circtlimscriipție electorală, iar ho- 
tăirîrile sesiunii au fost concrete, ți
nând seamă de toate inițiativele de
putaților. Desigur multe sfaturi popu
lare comunale au de învățat din a- 
cest lucru. Dar iată că nu peste tot 
pregătirea sesiunii a fost făcută. în 
mod corespunzător. De pildă în co
muna Călușer ea a fost improvizată 
și — din acest motiv — nu și-a a- 
tins scopul. Dar buletinul nu se în
cheie aici. El mai cuprinde un arti
col tratînd în mod amănunțit meto
dele cele mai bune de muncă ale de
putaților și o informare în legătură 
cu ultimele hotărîri și decizii apăru
te în ultima lună. O inițiativă bună 
care își dovedește încă de acum e- 
ficacitatea. Ea oglindește continua 
preocupare a comitetului executiv al 
sfatului popular raional Tg. Mureș 
de a-și asigura legătura permanentă 
cu deputății, de a folosi inițiativa lor 
creatoare.

*
Acum în preajma celui de al II-lea 

Congres al Partidului, comitetul e- 
xecutiv raional Tg. Mureș își spo
rește eforturile în acest sens, pentru 
a întîmpina Congresul cu angajamen
te îndeplinite, folosind cu pricepere 
toate posibilitățile locale, stimulînd 
noi și noi inițiative gospodărești.D. TA BAC U
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Partidul - îndrumătorul oamenilor de știință
prim secretar al Academiei R.P.R. 
și Marcela Pitiș. Pe lingă a- 
ceasta, s-au creat condițiile cele 
mai bune pentru cercetarea uneia 
dintre problemele fundamentale de 
care mă ocup : geriatria sau medicina 
bătrînilor. Datorită grijii partidului 
nostru s-a creat un institut de geria
trie, unde studiez multilateral pro
blemele legate de această ramură a 
medicinii, cu ajutorul unui colectiv 
condus de tov. dr. Ana Aslan.

Rezultatele muncii mele obținute 
pînă în prezent sînt legate nu numai 
de ajutorul material pe care l-am 
primit ci și de un prețios ajutor ideo: 
logic care mi-a luminat calea rezolvă
rii unor greutăți întîmpinate, care 
mi-a arătat calea cea mai justă de 
urmat.

Dar eu nu sînt un lucrător izolat 
ajutat să-și dezvolte munca științifică 
de partidul din care fac parte. Nume
roși colegi care nu sînt membri de 
partid sînt ajutați într-o măsură tot 
așa de mare. Sub directa grijă și în
drumare a partidului, oamenii de 
știință, membri de partid sau oameni 
fără de partid, romîni sau maghiari, 
tineri sau bătrîni, contribuie cu forțe 
unite la dezvoltarea cercetărilor știin
țifice.

Succesele realizate de către oamenii 
de știință la noi în țară în domeniul 
medicinii, spre exemplu, se datoresc în 
primul rînd faptului că la baza ocro
tirii sănătății, a cercetărilor științi
fice a fost pusă o adevărată concepție 
științifică. Roadele acestei munci se 
întrevăd pretutindeni.

In domeniul medicinii desfășoară o 
activitate cu rodnice rezultate acade
micienii Ștefan Gh. Nicolau, Nicolae 
Lupu, M. Ciucă, ionescu Mihăiești, 
Ștefan St. Nicolau și alții. Despre re
zultatele muncii lor din ultimul dece
niu, pe care le privesc cu admirație, 
vorbesc nenumărate fapte. Este sufi
cient să amintim că prin munca rod
nică a academicianului M. Ciucă s-a 
realizat o asemenea scădere a 
cazurilor de malarie încît se poate 
spune că acest pericol e ca și înlă
turat. Acad. Ionescu Mihăiești studia
ză în special poliomelita, găsind fapte 
de mare interes pentru • cunoașterea 
naturii boalei, modului ei de propa
gare. Pentru oamenii de știință din

EXPOZIȚIE DE ARTA PLASTICĂ

Expoziția de artă plastică deschisă recent în Orașul Stalin se bucură 
de un viu interes din partea vizitatorilor.
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Folosirea izotopilor radioactivi

' ~ ......... 1 i 18-a
Filarmonică de Stat înființată in 
țara noastră in anii puterii popu
lare.

Concertul inaugural al noii Filar
monici va avea loc duminică 4 de
cembrie. Programul cuprinde uver
tura la opera „Maeștrii clntăreți" 
de Wagner, concertele nr. 2 pentru 
pian și orchestră de Rahmaninov, 
simfonia a IlI-a (Eroica) de 
Beethoven, concertul pentru orches-

Una dintre cele mai noi cuceriri 
ale științei, folosirea energici a- 
tomice în medicină, este aplicată 
și la noi în țară. In cadrul Institu
tului de Endocrinologie „Acad, 
prof. dr. C. 1. Parhon", al Acade
miei R.P.R., funcționează un labo
rator unde se fac cercetări științi
fice și unele tratamente cu izotopi 
radioactivi, în domeniul medicinii 
și biologiei cu aplicații la endocri
nologie De asemenea se mai folo
sesc izotopi radioactivi, mai ales în 
scopuri de cercetare, în cadrul In
stitutului de Oncologie, ia centrul 
de Hematologie și la clinica chi
rurgicală de ia Spitalul Panduri din 
Capitală.

La Institutul de Endocrinologie 
au fost făcute primele încercări de 
utilizare a iodului radioactiv „131“ 
în cercetarea funcțiunilor glandei 
tiroide. Cu acest prilej s-au putut 
stabili diagnostice certe în cazurile 
de hipotiroidii și hipertiroidii fără 
a mai fi nevoie de nici un fel de 
analize. Pentru stabilirea diagnos
ticului în aceste cazuri — opera
țiune foarte dificilă înainte — nu 
sînt necesari decît 2—3 micro-cu-

Aparat electronic
pentru topirea și căiirea superficială a metalelor

Preocupați de problemele intro
ducerii tehnicii noi în industrie, un 
colectiv de tineri ingineri de la In
stitutul de cercetări și proiectări e- 
lectrotehnice — condus de ing. Ma
rius Steru — a reușit, după o mun
că încordată de doi ani de zile, să 
realizeze pentru prima dată în ța
ra noastră un aparat electronic 
pentru topirea și călirea superficia
lă a metalelor. Aparatul conține un 
mecanism complex, are o patere de 
40 kw. și induce, cu ajutorul tubu
rilor electronice, curent de înaltă 
frecvență de 200.000 herți.

Față de generatorul rotativ cu o
Un adevărat

La întreprinderea „Electromotor" 
din Timișoara prelucrarea carcase
lor de electromotoare se făcea în 
mod obișnuit la strung și operațiu
nile durau îrr medie 12-15 ore. Un 
colectiv de ingineri și tehnicieni a< 
fabricii luînd în studiu problema 
organizării unui cuplaj de mașini 
care să permită prelucrarea în serie 
a carcaselor de electromotor a 
realizat o mașină complexă care e- 
xecută singură cele 10 operațiuni

★

Acad. Dr. C. I. Parhon
președinte de onoare 
al Academiei R.P.R.

țara noastră este o mîndrie că acad. 
Ștefan St. Nicolau, care conduce Insti
tutul de Inframicrobiologie a fost in
vitat să organizeze institute similare 
în R. P. Chineză. Pe lîngă acestea ar 
mai putea fi înșirate, incontestabil, 
numeroase alte realizări obținute prin 
grija și cu ajutorul partidului de către 
oamenii de știință din domeniul medi
cinii.

Roadele noii orientări a oamenilor 
de știință din țara noastră se concre
tizează în toate domeniile științei. 
Astfel și în cel al agrobiologiei, Insti
tutul de cercetări Agronomice și Fizio- 
patologie, în fruntea căruia se află 
președintele Academiei R.P.R. acad. 
Traian Săvulescu, duce astăzi o uriașă 
muncă pentru a asigura o cît mai 
înaltă calitate și cantitate a recoltelor 
patriei. Atenția pe care partidul o a- 
cordă astăzi dezvoltării agriculturii, 
punerii în valoare a terenurilor necui- 
tivate pină în prezent, cere o deose
bită grijă cercetărilor din acest dome
niu. De aceea se urmărește și la noi 
aplicarea învățăturii lui Miciurin, 
pentru ameliorarea soiurilor de plante 
și a raselor de diferite animale ceea 
ce va permite ridicarea simțitoare a 
capacității produselor, pentru buna 
stare a populației și a vitalității ei.

Datorită politicii pe Care partidul 
nostru o duce în direcția dezvoltării 
tuturor regiunilor țării, a valorificării 
bogățiilor solului și subsolului, munca 
colegului nostru, Acad. Gh. Macovei 
și a «olaboratorilor săi este temeinic 
susținută. Cantități considerabile de 
petrol, de gaz metan, și minerale di
ferite, fier, cupru, mangan, aluminiu, 
ce au fost descoperite în cele mai 
variate regiuni ale solului nostru îm
bogățesc atît cunoștințele noastre teo
retice de cunoaștere a țării cît și 
avutul patriei, contribuie la asigura
rea vieții noastre de stat de sine stă
tător, independent.

Dată fiind importanța enormă pe 
care fizica energetică o are pentru 
viața de toate zilele și prin grija Par

( A luai de curbul ființă la Cluj 
( în cinstea celui de al II-lea Con- 
j- greș al Partidului cea de a

rie, de radioiod „131“. In interval 
de două ore, se cercetează din ex
teriorul corpului omenesc, cu aju
torul unui contor special, cantita
tea de radiații gama pe care le e- 
mite într-un minut iodul radioac
tiv fixat în glanda tiroidă. Apoi, 
printrun procedeu simplu, se cal
culează cantitatea fixată în glandă 
și prin aceasta și diagnosticul!

Tot Ia Institutul de Endocrinolo
gie, s-au făcut încercări de trata
ment cu radioiod. O cantitate de 
200 micro-curie iod radioactiv este 
capabilă să aducă glanda tiroidă 
dintr-o stare de hiperfuncțiune în- 
tr o stare normală. O cantitate de 
1.000 de ori mai mare decît acea
sta (2 miii-curie) injectată în vena 
unui bolnav de cancer tiroidian a 
fost de asemenea suficientă pentru 
a distruge celulele canceroase. In 
prezent, în cadrul laboratorului se 
fac cercetări, mai ales pe animale, 
pentru fixarea diagnosticelor pe 
bază de radioiod, în cazurile de tu
mori aflate în regiunea tiroidei, 
dar care nu sînt totuși țesuturi ti- 
roidiene.

frecvență de 8.000 herți — construit 
și utilizat la noi în țară — noul ge
nerator cu tuburi electronice pre
zintă avantajul că se pot căli su
perficial piese dintre cele mai difi
cile într-un timp foarte scurt (de la 
2-3 fracțiuni de secundă pînă la 
2-3 secunde, după cum vrem să fie 
de gros stratul de călire).

De asemenea, cu ajutorul acestui 
aparat poate fi pus în funcțiune un 
cuptor pentru topirea aliajelor spe
ciale cum ar fi aliaje de crom- 
nichel, aliaje cu magnetită pentru 
difuzoare de radio și altele.

Funcționarea aparatului este în 
cea mai mare parte automatizată.

creer Jectric
succesive prin care trebuia trecută 
o carcasă pînă să ajungă în stare 
finită.

Tabloul de comandă a mașinii 
este un adevărat creer electric. 
Printr-un sistem de relee, dispozi
tivele mașinii acționate de 60 mo
toare electrice intră în funcțiune și 
se opresc pe rînd — de îndată ce o 
operațiune este terminată.

Durata de prelucrare a unei car
case cu ajutorul acestei mașini 
este de numai 15- 17 minute.
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— Este pentru mine o mare cinste — 
ne-a spus maestrul Ciolan — că mi 
s-a încredințat conducerea acestei 
orchestre simfonice înființată în inima 
Ardealului. De o astfel de instituție 
muzicală era nevoie, întrucît Clujul 
este unul din cele mai importante cen
tre culturale și muzicale din țară, el are 
două universități, două teatre și două 
opere. Propunîndu-și a fi un factor 
educativ de seamă, noua filarmonică 
— înființată prin grija partidului și 
guvernului — va căuta în primul rînd 
să dezvolte în masele largi gustul 
pentru muzica simfonică, înțelegerea 
necesară pentru cunoașterea și îndră- 
girea ei. In vederea ridicării nivelului 
artistic al publicului auditor, noi vom 
organiza concerte-lecții menite să 
popularizeze marile lucrări muzicale și 
să explice o serie de termeni și de 
noțiuni necesare pentru cunoașterea și 
adiîncirea muzicii.

La repetițiile generale vor fi invi
tați să asiste studenți ciujeni, în 
-scopul ridicării nivelului cunoștințelor 
lor artistice. Pentru atragerea unui 
public cît mai larg, se va organiza pe 
lîngă Filarmonica de Stat din Cluj și 
un „cerc die iubitori die muzică".

O preocupare de seamă o va con
stitui și sprijinirea formațiilor simfo
nice existente, — respectiv a orches
trelor simfonice de la uzinele „Ianoș 
Herbak" și de la Atelierele C.F.R. 
Cluj, a orchestrei semi-simfonice de 
pe lîngă casa de cultură raională din 
Bistrița și a altor formații.

— Ce ne puteți spune despre munca 
de organizare a noii filarmonici 2

— Mărturisesc că această muncă nu 
a fost — și nu este nici în prezent — 
deloc ușoară. Ca orice instituție nouă, 
Filarmonica a întîmpinat o serie de 
greutăți pe care însă, parte le-a tre
cut, parte le va trece de-acum înainte. 
Sîntem bucuroși că pentru repetiții și 
concerte am fost găzduiți în una din 
sălile cu cea mai bună, acustică, cu o 
capacitate de circa 1200 de locuri, sala 
„Casei universitarilor". Ne-ain asigu
rat de asemenea instrumentele nece
sare, urmînd a ne organiza și o biblio
tecă muzicală. Recrutarea membrilor 
orchestrei s-a făcut prin concurs, ast
fel că ea numără astăzi 80 de membri 
—artiști instrumentiști de la operele 
din Cluj, profesori ai conservatorului 
de muzică „Gheorghe Dima", absol
venți ai aceluiași conservator.

Preocuparea noastră de căpetenie 
este sprijinirea continuă a elemente
lor tinere, avînd în vedere faptul că 
în orașul Cluj funcționează o întreagă 
filieră pregătitoare: școala elemen
tară de muzică, școala medie de 
muzică și conservatorul de muzică 
„Gheorghe Dima". In cadrul Filarmo
nicii de Stat din Cluj funcționează și 
orchestra de muzică populară „înfră
țirea". Orchestra este în curs de orga
nizare în vederea închegării unui co
lectiv valoros, menit să reprezinte la 
un nivel mai înalt muzica populară 
românească și cea a minorităților 
naționale.

Pentru viitor, conducerea Filarmo
nicii de Stat din Cluj proiectează în-

tidului Muncitoresc Romîn s-a creat 
pentru prima oară în țara noastră un 
mare Institut pus sub conducerea aca
demicianului H. Hulubei. Fizica nu
cleară, studiul izotopilor, ocupă un loc 
de frunte în cercetările ce au loc în 
acest Institut. Și, din acest punct de 
vedere iarăși e locul să scoatem în 
evidență ajutorul frățesc pe care ni l-a 
dat Uniunea Sovietică, punîndu-ne la 
dispoziție rezultatele cercetărilor ei 
ca și material de diferiți izotopi care 
să ne permită a face noi înșine cerce
tări în cîmpul al cărui prim explora
tor a fost genialul gînditor și cerce
tător rus Mendeleev.

Nu putem să pierdem din vedere a- 
lături de fizică, care are în țara noas
tră reprezentanți recunoscuji și peste 
hotare ca academicienii Elie Carafoli și 
I. S. Gheorghiu, școala noastră de ma
tematicieni cunoscută în toată lumea 
și în care academicianul S. Stoilov 
ocupă primul loc. Astăzi, acest distins 
cercetător și colaboratorii săi (Moi- 
sil, Vrînceanu, etc.) se străduiesc ca 
alături de însemnatele rezultate teore
tice să aplice științele matematice și 
la viața practică, așa cum fac din 
același punct de vedere savanții sovie
tici.

Partidul nostru prin diferitele sale 
instituții de cultură a încurajat și 
încurajează cercetările arheologice. 
Săpăturile în diferite regiuni ale țării, 
în Muntenia, Oltenia, Moldova, Ar
deal, au pus în evidență legăturile 
noastre cu trecutul îndepărtat, cu ge
nerațiile ce s-au scurs trăind pe me
leagurile acestea, au adus contribuții 
la cunoașterea istoriei strămoșilor 
vrednici și demni care au fost dacii, 
la cunoașterea legăturilor indigenilor 
de aci cu popoarele slave, legături care 
cunosc azi o dezvoltare necunoscută 
înainte. Academicianul C. Daicoviciu, 
cu săpăturile de la Sarmisegetuza și 
din alte regiuni din Ardeal, cerce ările 
academicianului Șt. N. Milcu și ale 
colaboratorului său Plopșor. aduc 
fapte din cele mai impresionante care 
ne permit să retrăim oarecum trecutul 
îndepărtat cu populația Iui omeneas
că, cu luptele, frămîntările lui, cu fau
na și flora lui atît de diferită din 
multe puncte de vedere de cea de azi.

Partidul a încurajat și încurajează 
studiile privind Istoria țării ca și Is-1

toria Universală. Academicienii Con- 
stantinescu-Iași, M. Roller, prof. D. 
Prodan, membru corespondent al 
Acad. R.P.R. și alți istorici au adus 
și aduc necontenit un bogat material 
pe acest pasionant teren. Istoria ue 
astăzi, privită din prisma materialis
mului istoric, nu mai este istoria re
gilor șl împăraților, adeseori „tirani, 
vicleni" așa cum se exprima Eminescu, 
ci a poporului în genere asuprit, care 
în fine, grație luptei partidului clasei 
muncitoare a sfărîmat lanțurile ro
biei și pășește astăzi victorios înainte, 
pe drumul socialismului.

Alături de cercetările amintite, oa
menii de știință din țara noastră, aju- 1 
tați de partidul clasei muncitoare, au 
obținut frumoase realizări și in alte 
domenii, cum ar fi bunăoară filozofia, 
economia politică, etc. Prin grija par
tidului s-a creat un Institut ue filo
zofie al Academiei R.P.R. precum și 
unul de cercetări economice. In cadrul 
acestora se desfășoară munca pentru 
aplicarea învățăturii filozofice și eco
nomice la condițiile țării noastre.

Științele despre limbă și literatură 
primesc și ele tot sprijinul din partea 
Partidului Muncitoresc Romîn. Nu
meroși filologi d-esfășoară o rodnică 
activitate pentru care menționez acti
vitatea aicad. Iorgu Iordan.

Nu mai puțin științele despre 
muzică, pictură. Sub îndrumarea 
partidului se desfășoară valorifica
rea critică a moștenirii noastre cul
turale. Se reeditează opere e Iui Emt- 
nescu, Caragiale, Creangă, Toma, Sa- 
doveanu, Galaction ; se culeg poeziile 
populare din diferite părți ale țării ca 
și melodiile marilor maeștri ai muzicii 
populare. Se traduc operele clasicilor 
literaturii ruse ca și ale marilor scrii
tori contemporani. S-a trezit în mareța 
masă populară dorul de cultivare și 
edițiile numeroase care apar sînt lite
ralmente devorate de publicul cititor.

E foarte probabil că am omis unele 
fapte ce meritau să fie men'ionate. Am 
scris oarecum din fuga condeiului.

Noi sîntem conștienți că în fața 
noastră stă un drum luminos. Tocmai 
de aceea, în ajunul celui de al II-lea 
Congres al P.M.R., oamenii de știință 
din țara noastră, profund recunoscă
tori pentru ajutorul pe care l-au pri
mit < n partea partidului se angajează 
să meargă neabătut pe drumul indicat 
de partid, drum care duce spre culmile 
științei.

In cinstea Congresului Partidului

A luat ființă la Cluj cea de a 18-a 
Filarmonică de Stat din R. P. R.

— Convorbire cu maestrul Antonin Ciolan, 
directorul noii Filarmonici —

tră de coarde al compozitorului clu- 
jean Sigismund Toduță.

Directorul și primul dirijor al ' 
filarmonicii clujene, maestrul An- j 
tonin Ciolan, este o personalitate 
cunoscută a vieții noastre artistice. 
Elev al lui Eduard Caudella și . 
Gavril Muzicescu, el dirijează de 
nu mai puțin 52 de ani iar de ' 
42 de ani depune o susținută acti- . 
vitate pentru creșterea tinerilor 
muzicieni ai țării noastre.

La rugămintea noastră, d-sa ! 
ne-a vorbit despre sarcinile și pro
iectele noii formații muzicale. j

ființarea unui cor de 120 persoane, 
chemat să înlesnească îmbogățirea 
programelor cu piese vocal-instrumen- 
tale de proporții mari, oratorii, cantate 
din literatura clasică și contemporană.

Se va înjgheba de asemenea o forma
ție de muzică de cameră.

— Care este configurația reperto
riului Filarmonicii ?

— Sarcinile de ordin artistic care 
stau în fața Filarmonicii noastre — 
ne spune maestrul Ciolan — sînt mul
tiple. Prin repertoriu/ se urmărește 
pe de o parte popularizarea literatu
rii muzicii clasice, iar pe de altă parte 
popularizarea creației originale romî- 
nești. Astfel, exceptând concertele co
memorative închinate marilor figuri de 
compozitori — Mozart, Schumann, 
Brahms, Enescu — fiecare concert din 
actuala stagiune va cuprinde în pro. 
gramul său cîte o lucrare reprezenta
tivă din creația noastră contempo
rană.

Pe această linie de preocupare, un 
însemnat cuvînt vor avea de spus 
compozitorii ardeleni. Simfoniile lui 
Sigismund Toduță și Tudor Jarda, 
lucrările lui Max Eizicovici și ale 
altor compozitori, a>u și fost incluse în 
repertoriu.

La loc de cinste vor sta de asemenea 
lucrările muzicale ale clasicilor ruși, ca: 
Ceaikovski, Rimski-Korsakov, Borodin 
etc., ca și cele ale marilor compozitori 
sovietici contemporani Haciaturian, 
Șostakovici, Prokofiev, Glier, etc.

Deocamdată, după concertul inaugu
ral de duminică 4 decembrie, — în 
care alături de Brahms, Wagner, 
Rahmaninov este programat și com
pozitorul clujean Toduță cu un concert 
pentru orchestră de coarde, — pregă
tim un concert festiv, închinat celui 
de al II-lea Congres al partidului.

Programul acestui concert cuprinde 
Simfonia a IV-a de Mihail Andricu, 
concert pentru vioară și orchestră de 
Haciaturian, piesa simfonică „Brîul1 
de Paul Constantinescu și Rapsodia 
I-a de George Enescu.

Pentru a spori interesul publicului 
față de concertele simfonice, vor fi 
invitați la pupitru dirijori de frunte ai 
țării ca : George Georgescu, Constan
tin Silvestri, Mircea Basarab, etc. De 
asemenea, ca soliști, pe lîngă o serie 
de valoroși soliști clujeni, ca flautistul 
Dumitru Pop, pianistul Gheorghe 
Halmoș și alții — vor fi invitați să 
concerteze soliști instrumentiști violo
niștii Ion Voicu, Mihail Constanti
nescu, și alții, pianiștii Valentin 
Gheorghiu, Mîndru Katz... Chiar la 
primul concert al Filarmonicii a fost 
invitat ca solist pianista Silvia 
Șerbescu, iar la concertul următor 
violonista Gabi Grubea.

Bucurîndu-se de sprijinul partidului 
și guvernului, de concursul compozi
torilor și artiștilor instrumentiști cît 
și de interesul larg al iubitorilor de 
muzică, Ansamblul Filarmonicii de 
Stat dim Cluj își începe activitatea 
sub un bun augur, ou hotărîrea de 
a răspunde din plin încrederii ce i-a 
fost acordată — și-a încheiat maes
trul Antonin Ciolan declarațiile sale.

MIRCEA SCR1PCA 
corespondentul „Rominiei libere" 

in regiunea Cluj

învață în școală nouă
BÎRLAD (de la corespondentul 

nostru). — Printre alte angajamente 
luate de sfatul popular al raionului 
Panciu și de comitetul executiv al 
sfatului popular regional în cinstea 
celui de ai 11-iea Congres al parti
dului, era și acela ca în orașul Pan
ciu să intre în funcțiune noua școală 
construită din fondurile acordate de 
către stat.

Zilele acestea, angajamentul a fost 
îndeplinit. 500 de elevi ai școlii medii- 
de 10 ani din Panciu învață acum in 
noua școală.

Aceas.ă școală, cu săli de clasă 
spațioase, cu internat și alte depen
dințe necesare, se întinde pe o su
prafață de aproape 5.000 m,p. Pentru 
a se urgenta construcția, alături de 
muncitorii întreprinderii „Construc
torul" din Focșani, au muncit, în mod 
voluntar, elevii, profesorii și părinții. 
In această acțiune s-au evidenț-.at 
părinții Gheorghe Chiper din Panciu, 
Constantin Apostol din satul Neicu, 
Gheorghe Corcoz din Sat-u Nou, ti vii 
utemiști Iulian Tăcu, Ion Spînu, Ro- 
dica Pușcă și alții, precum și profe
sorii școlii.

Un diafilm instructiv 
pentru mame

Una dintre problemele importante 
de care se ocupă colectivul secției de 
clinică fiziologică de la Casa Copilu
lui nr. 1 de pe lîngă Institutul de pe
diatrie din București este studierea 
celui mai bun regim de viață al co
piilor.

Pentru popularizarea în masă a 
normelor și metodelor de creștere a 
copiilor, colectivul secției de elinică 
fiziologică de la Casa Copilului nr. 1 
pregătește un- diafilm. El va constitui 
pentru mame și educatoare <țfn creșe. 
cămine, minunate învățăminte cu pri-S 
vire la educarea șî Creșterea copiilor
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Deschidarea Expoziției 
de mașini și utilaje agricole 

din R. Cehoslovacă
Joi la amiază, pe terenul Asociației 

sportive „Recolta" din Capitală a a- 
vut loc deschiderea Expoziției de ma
șini și utilaje agricole din R. Ceho
slovacă.

Au luat parte tovarășii Al. Mo- 
ghioroș, prim vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri, S, Bughici, vice
președinte al Consiliului de Miniștri, 
Marcel Popescu, ministrul Comerțu
lui Exterior, ing. Popa Gherasim, mi
nistrul industriei Metalurgice și Con
strucțiilor de Mașini, C. Popescu, mi
nistrul Agriculturii, Aurel Mălnășan, 
locțiitor al ministrului Afacerilor Ex
terne, Stancu Marin, prim locțiitor al 
ministrului Agriculturii, Al. Ivancen- 
co, locțiitor al ministrului Industriei 
Metalurgice și Construcțiilor de Ma
șini, ingineri și tehnicieni agronomi 
și din industria construcțiilor de ma
șini agricole, reprezentanți ai presei.

Au participat J. Sed.ivy, ambasado. 
rul R. Cehoslovace la București și a Iți 
membri ai Ambasadei.

Expoziția prezintă diferite tipuri de 
mașini și utilaje agricole de înaltă 
tehnicitate.

—O— 
Experimentarea 

unor noi tipuri de pluguri
Joi pe terenurile gospodăriei agri

cole de stat Fun-dulea, regiunea Bucu
rești, au fost experimentate plugurile 
P5-—35 și P3—30 adaptate pentru 
executarea arăturii după metoda cu. 
noscutului colhoznic sovietic — om de 
știință — Terente Malțev.

Au participat tov. St. Dimancea, 
locțiitor al ministrului Agriculturii și 
Silviculturii, specialiști de la Institu
tul de cerqetări pentru mecanizarea și 
electrificarea agriculturii, de la Insti
tutul de cercetări agronomice și din 
Ministerul Agriculturii și Silviculturii.

La probele făcute, adîncirea stratu
lui afînat a fost corespunzătoare piu. 
gurilor folosite, gradul de mărunțire 
bun, iar straturile de sol își mențin 
poziția inițială fără răsturnare și de
plasare, așa cum recomandă Malțev.

(Agerpres)

Oamenii muncii discută 
problemele de politică 

externă
Conferința de la Geneva a miniștri

lor de Externe ai Uniunii Sovietice, 
Statelor Unite ale Americii, Angliei 
și Franței, continuă să stea în aten
ția oamenilor muncii din țara noas
tră.

In fața unui mare număr de mun
citori. ingineri și tehnicieni de la uzi
nele „Mao Țze-dun" din Capitală, 
tov. Rudlof Rossman, locțiitor al mi
nistrului Justiției, a înfățișat joi la 
prînz problemele discutate la confe
rința de la Geneva.

Vorbitorul a subliniat că Uniunea 
Sovietică a făcut propuneri concrete 
menite să asigure securitatea . euro
peană, întărirea încrederii între sta
te, indiferent de orînduirea lor socia
lă, precum și propunerea de a se crea 
un Consiliu pe întreaga Germanie în 
vederea unificării Germaniei ca stat 
democrat și iubitor de pace.

★

La depoul de locomotive „Chivu 
Stoica" din Capitală, tov. Gheorghe 
Borș, membru al Comitetului raional 
Grivița Roșie al P.M.R., a făcut o 
expunere asupra lucrărilor conferin
ței de la Geneva. El a scos în evi
dență rolul pozitiv al propunerilor 
prezentate la conferință de ministrul 
Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. M. 
Molotov, pentru asigurarea securității 
în Europa, pentru reunificarea Ger
maniei, pentru distrugerea armelor a- 
tomice și cu hidrogen, pentru intensi
ficarea legăturilor între Est și Vest.

La sfîrșitul adunării numeroși ce
feriști au luat cuvîntul, exprimîndu-și 
adeziunea la propunerile guvernului 
Uniunii Sovietice și hotărârea de a 
lupta alături de toți oamenii iubitori 
de pace pentru triumful cauzei păcii 
în lume. (Agerpres).

Realizări frumoase, dar sub nivelul 
posibilităților existente

In raionul Ploești s-au obținut unele 
succese în ceea ce privește predarea 
cotelor către stat. Planul de colectare 
la grîu de pildă, trece de 95 la sută, 
iar la fîn și carne de vită a fost de
pășit. Mai mult de 80 la sută s-a rea
lizat și Ia lapte de vacă și carne de 
porc.

Mobilizați de către deputății sfatu
lui popular, țăranii muncitori din co
muna Blejoiu și-au respectat angaja
mentul luat in cinstea Congresului, in- 
deplinindu-și chiar înainte de data de 
25 noiembrie,—sorocul angajamentu
lui lor — planul de colectare la toate 
produsele. Deputății circumscripțiilor 
fruntașe, Gh. Voicu, Ion Frlncu. Pe
tre Stoica și alții din această comună 
au dat un sprijin prețios organelor de 
colectare, asigurând, pe lingă munca 
de lămurire de la om la om și o bună 
organizare a transporturilor, a eviden
ței și a descărcărilor la zi în obliga,- 
țiile de predare a cotelor „Ne-am 
sfătuit, spunea într-o zi la sfatul 
popular deputatul Gh. Voicu, să aju
tăm și circumscripțiile rămase în 
urmă, pentru ca întreaga comună să 
poată întîmpina Congresul cu angaja
mentul îndeplinit". In urma acestei 
hotărâri, deputății din circumscripțiile 
fruntașe și-au asumat răspunderea a 
cîte una sau două circumscripții ră
mase în urmă, antrenînd în munca 
de lămurire pe cetățenii care și-au 
predat printre primii cotele către stat.

Muncind în felul acesta, rezultatele 
nu au întîrziat a se arăta. Zilnic, zeci 
de căruțe încărcate se îndreptau spre 
baza de recepție Ploești.

Rezultate frumoase s-au obținut și 
în comunele Balta Doamnei și Tîrg- 
șoru Nou. care și-au îndeplinit de a- 
semenea planul de colectare. Exem
plul personal dat de deputății Dumi
tru Vasile, Ion D. Nicolae, Vasile Tu- 
dorache și alții a fost urmat de ma
sele țăranilor muncitori din comuna 
JBalta Doamnei, iar în comuna Tîrg-

Campionatul republican de șah
In runda a 14-a desfășurată ieri 

dimineață s-au disputat partide foar
te importanțe pentru viitoarea confi
gurație a clasamentului.

Intr-o apărare Nimzovici, Costea, cu 
negrele, a jucat foarte bine împotriva 
lui Ghițescu și la mutarea 31 a cîș
tigat o figură. Ghițescu a mai conti
nuat să joace dar fără rezultat și. în 
cele din urmă, la mutarea 52 s-a re
cunoscut învins. Tot o apărare Nim
zovici s-a jucat și în partida Bă'ăinel- 
Breazu. Ultimul a jucat nesperat de 
bine și. a reușit în cursul desfășurării 
partidei să cîștige doi pioni. Apoi el 
a . silit schimbul general de figuri și 
a obținut un final ușor cîștigat, caire 
l-a obliga*, pe Bălanei să cedeze par
tida. O interesantă luptă s-a dat în 
partida Ciocîltea Crețulescu. Intr-o a- 
părare siciliana, Ciocîltea a jucat la 
atac încă din deschidere. La mutarea 
13 el a sacrificai un cal pe care l-a 
recîștigat cîteva mutări mai tîrziu, 
obținînd o poziție mai bună. In con
tinuare. el a exercitat o presiune din 
ce în ce mai mare asupra poziției ad
versarului și a decis partida în fa
voarea sa datorită materialului ce l-a 
cîștigat în urma unor combinații fru
moase. împotriva lui Reicher care a 
jucat apărarea Nimzovici, Seime.anu a 
sacrificat în deschidere un pion, pen
tru a obține o puternică poziție de a-

Noi întîlniri internaționale ale sportivilor romîni
La scurt interval Capitala patriei 

noastre va găzdui o nouă întîlnire 
internațională. De data aceasta este 
vorba de meciul dintre reprezentati
vele de lupte ale Finlandei și R.P.R. 
Formația oaspe, care este apreciată 
ca una din cele mai puternice din Eu
ropa. va întîlni reprezentativa țării 
noastre sîmbăta 10 decembrie î.n sala 
Floreasca.

★
Un lot de jucători și jucătoare de 

tenis de masă, compus din Angelica 
Rozeanu. Ella Zeller. Matei Gantner. 
Tiberiu Harasztosi. Mircea Popescu 
și Paul Pesch a părăsit Ieri Capitala 
îndreptîndu-se spre Suedia unde va

Echipa de volei a I 
și R.P.

Echipa de volei a R.P.R. care a în
treprins un turneu în R.D- Germană și 
Franța urmează să sosească în Capi
tală astăzi sau mîine.

Marți dimineața lotul de vo
lei va părăsi din nou tara în
vederea unui nou turneu în U.R.S.S. 
și R.P. Chineză. In Uniunea Sovieti-

ș t
• Echipa sovietică de fotbal Loko 

motiv a sosit în India. La 1 decern 
brie fotbaliștii sovietici au, jucat pe 
stadionul din Calcutta cu echipa 
„Moham Bagan" una din cele mai 
bune formații indiene.

Intîlnirea s-a terminat cu scorni de 
5—0 (l—0) în favoarea echipei Lo
komotiv.

• La 30 noiembrie, echipa secundă 
de hochei pe gheață a U.R.S.S., care 
se află în turneu în R. F. Germană,

Noi unități sanitare
PITEȘTI. — Recent s-a inaugurat 

în raionul Pitești o'nouă policlinică 
care dispune de serviciile'interne, 
chirurgie. obstetrică, ginecologie, 
stomatologie și radiologie și de un 
laborator și o farmacie. Pe iîmgă ea 
funcționează un staționar cu 70 
paturi și un dispensar de copii cu 
staționar

Secția sanitară regională a în
zestrat toate serviciile cu inventa
rul necesar unei bune funcționări. 
(DR. SELO GLANZ) 

șoru Nou, munca de agitație desfă
șurată de sfatul popular și organiza
ția de partid, ca și popularizarea țăra
nilor muncitori Radu Mihăilă, Elena 
R. Maria Anghelina Nica. Ion Gh. 
Tudorache etc. fruntași la colectare, au 
stimulat puternic acțiunea colectări
lor.

Dțică ne oprim însă asupra realiză
rilor la colectarea produselor de toam
nă — porumb, și fioarea-soarelui — 
procentul de 67 la sută și 40,9 la 
sută respectiv, ne arată că lucrurile 
nu stau chiar așa de bine în ceea ce 
privește colectarea.

In raionul Ploești au fost obținute 
în acest an recolte mari la porumb 
Nu numai gospodăriile agricole colec
tive și întovărășirile ci și multi ță
rani muncitori cu gospodărie indivi
duală care și-au lucrat pămîntul după 
metode agrotehnice, au obținut pro
ducții ce depășesc 2.500 kg. porumb 
boabe la ha

Media producției obținute pe raion 
se ridică la circa 1.800 kg. porumb 
boabe la hectar Apoi, nici orga elo~ 
de recepționare a produselor nu li se 
poate atribui vreo vină. Mult mai bine 
ca în anii trecuți a fost organizată 
munca la cele trei baze de recepție din 
raion. Baza Ploești bunăoară, are 3 
magazii așezate în diverse puncte ale 
orașului care primesc produsele comu
nelor mai apropiate de fiecare dintre 
ele. La toate bazele de recepție mun
ca e organizată în două schimburi 
ceea ce asigură operativitate la în
tocmirea formelor de recepționare și 
descărcările în borderouri și obligații

Motivul neîndeplinirii decît în aceste 
procente a planului de colectare la 
porumb și la fioarea-soarelui constă 
în primul rând în insuficienta muncă 
dusă cu oamenii, în insuficienta preo
cupare a sfaturilor populare pentru a- 

; sigurarea condițiilor necesare realizării 
I planului de colectare Iată cîteva as- 
' pecte. Unele comitete executive ca 

tac. In mijlocul partidei el șî-a mărit 
treptat avantajul pozițional, însă la 
mutarea 21 a făcut o greșeală, parti
da întrerup'îndu-se într-o poziție net 
cîștigată pentru Reicher, Partidele Sa. 
marian.Rădulescu și Voiculescu-Gh. 
Alexandrescu s-au terminat remiză, 
prima numai după 13 mutări iar a 
doua după 19 mutări. In partida Sza- 
bo-Drimer, încă din deschidere s-au 
făcut schimburi generale, astfel că la 
mutarea 13-a dintre figuri se mai a- 
flau pe tablă cîte două turnuri și un 
nebun. In continuare s-au schimbat și 
aceste figuri și finalul de pioni dis
putat cu multă îndîrjire a fost cîști
gat de Szabo. împotriva lui R. 
Alexandrescu, Urseanu a jucat precis 
și a obținut în jocul de mijloc o po
ziție superioară. Atâcînd pe flancul 
regelui a cîștigat material suficient 
pentru a-1 determina pe Alexandrescu 
să cedeze partida.

Partidele Gunsberger-Rusenescu și 
Halic-Troianescu s-au întrerupt cu a- 
vantaj pentnu primii. Gunsberger are 
trei pioni în plus, iar Halic are o ca
litate pentru un pion.

Astăzi între orele 8.30—14,30 au loc 
în aula Bibliotecii Centrale Universi
tare partidele întrerupte..

P. SEIMEANU
Maestru de șah

participa între 4 și 7 decembrie la 
campionatele internaționale ale Sue
diei. iar apoi la 8 decembrie vor sus
ține o întîlnire inter-țări cu echipa 
Suediei.

★
Reprezentativa de' hochei a R.P.R 

a plecat în R. Cehoslovacă pentru a 
se antrena timp de două săptămîni în 
localitatea Karlovy Vary în compa
nia celor mai bune echipe cehoslovace.

★
Echipa de fotbal Locomotiva Bucu

rești susține duminică la Tirana. în 
compania unei selecționate, al doilea 
ioc în cadrul turneului întreprins în 
Albania.

?. P. R. în U.R.S.S.
Chineză
că reprezentativa țării va susține, la
8 și 10 decembrie, o dublă întîlnire 
cu echipa Uniunii Sovietice, iar cîteva 
zile mai tîrziu echipa va pleca în R.P 
Chineză, unde va întreprinde un tur
neu care va dura pînă la 10 ianuarie 
1956.

i r i
a susținut cel de al treilea meci întîl 
nind echipa E. F. Fuessen, campioana 
țării.

Hocheiștii sovietici au învins cu 
scorul de 4—3 (2—1; 2—0; 0—2).

• Pe stadionul Wembley din Lon
dra s-a desfășurat miercuri întîlnirea 
internațională de fotbal dintre echi
pele reprezentative ale Angliei și Spa
niei. Fotbaliștii englezi au obținut 
victoria cu scorul de 4—1 (2—0).

PLOEȘTI.— In cinstea Congresu
lui partidului, în orașul Ploești s-a 
dat în folosință muncitorilor petro
liști un nou staționar. Staționarul 
.S.M.S. Sovrompetrol Trestul III dis
pensarul Central" dispune de o sec
ție de boli interne cu 60 de paturi, 
un laborator de analize dotat cu toa
tă aparatura necesară și o farmacie 
bine aprovizionată. Personalul me- 
dico-sanitar care deservește această 
nouă unitate sanitară asigură o aten
tă îngrijire medicală bolnavilor (I. 
PETRESCU) 

cele din comunele Brazi sau Strejnicu, 
au lăsat muncile de colectare în sea
ma colectorilor, fără a da acestora 
sprijinul datorat. Se înțelege că sin
guri colectorii nici nu pot cuprinde 
munca pe raza întregii comune de care 
răspund Urmînd exemplul prost al 
comitetului executiv, deputății nu au 
desfășurat nici ei o muncă de mobili
zare în circumscripț'ile lor. Iată de ce 
în circumscripțiile în care au fost a- 
leși deputății Ion fonescu. Dumitru 
Hera. sau Ion Savu din comuna Brazi 
nu s-a îndeplinit nici 20 la sută din 
planul de colectare.

Ce folos că deputata Maria Moșoiu 
din comuna Strejnicu poartă la ea un 
caiet cu sarcina de colectare nominală 
a fiecăruia dintre alegătorii săi dacă 
de săptămîni ea nu a mai dat deloc 
prin circumscripție. Asemenea situării 
se mai întîinesc. din păcate și în alte 
comune

Atitudinea nejustă a unora dintre 
comitetele executive comunale fată de 
sarcinile ce le revin în realizarea pla
nului de colectare a dus la situaria 
.-a în ciuda condițiilor existente, ola
nul de colectare să nu fie Integral rea
lizat la porumb și fioarea-soarelui

Din exemplele pozitive și negative 
arătate mai sus se desprinde cu clari
tate o concluzie si anume că un rol 
important în realizarea planului de 
colectare îl are munca desfășurată de 
deputați în circumscripțiile lor. mun
că ce constituie un spriilp prețios pen
tru organele de colectare. Comitetele 
executive raional si cele comunale tre
buie să-și asigure sorilinul tuturor 
deputatilor. antrenîndu-i la o muncă 
de zi cu zi în scopul îndeplinirii in
tegrale și în cît mai scurt timp a pla
nului de colectare la toate produsele 
agricole. PAULA GEBER 

corespondentul „Romîniei libere" 
in regiunea Ploești

Tratative 
comerciale și financiare 

romîno-franceze
Joi au început la Ministerul Comer

țului Exterior tratative comerciale și 
financiare cu o delegație guverna- 
mentailă franceză.

Delegația romînă este condusă de
M. Novac, locțiitor al ministrului Co
merțului Exterior, iar delegația fran
ceză de M. Louet din Ministerul Afa
cerilor Externe al Franței.

La deschiderea tratativelor a fost 
de față Pierre Francfort, ministrul 
Franței la București.

Monografia Teatrului Național 
„I. L. CaragiaSe“

Peste cîteva zile va apare în librării 
„Monografia Teatrului Național „I. 
L. Caragiale". Lucrarea a fost întoc
mită de Simion Alterescu și Florin 
Tornea, colaboratori ai secției de is
toria teatrului din cadrul Institutului 
de Istoria Artei de pe lîngă Academia
R. P.R. In vederea elaborării monogra
fiei s-au făcut cercetări și studii în ar
hivele statului din București. Cluj. Iași 
etc Monografia, care studiază, evolu
ția Teatrului Național în ultimii 100 
de ani, cuprinde două părți: o parte 
istorică și una contemporană.

Ecranizări din clasicii 
literaturii noastre

Redacția de scenarii a Complexului 
Cinematografic Buftea, împreună cu 
comisia de dramaturgie cinematografică 
a Uniunii Scriitorilor, a luat inițiativa 
ecranizării celor mai valoroase opere 
ale clasicilor literaturii noastre. Astfel, 
s-au făcut propuneri de ecranizări — 
pentru anii viitori — din operele lui
N. Filimon, I. L. Caragiale. Ion Sla
vici, Mihail Sadoveanu, Al. Sahia și 
Liviu Rebreanu.

In anul viitor vor intra în producție 
filmele: „Moara cu noroc", ecranizat 
de Al. Struțeanu, după nuvela cu ace
lași nume de Ion Slavici și „Două 
lozuri" după schița lui I. L. Cara
giale.

—O— 
Expoziții 

în Palatul Culturii
GALAȚI (de la corespondentul nos

tru). — Sălile Palatului Culturii din 
Galați găzduiesc în aceste zile două 
expoziții interesante.

Prima expoziție, intitulată „Avîntul 
construcției economice și culturale în 
U.R.S.S.", îl poartă pe vizitator, cu a- 
jutorul fotografiilor, prin vastele sec
ții ale uzinelor de automobile din Mos
cova, îi face cunoștință cu vestiți con
structori de pe șantierele comunismu
lui. Sînt de asemenea expuse aici fo
tografii de interior și exterior, înfăți- 
șînd Universitatea Lomonosov, Expo
ziția agricolă unională, etc.

Cea de a doua expoziție este con
sacrată pictorilor romîni. Aici, alături 
de pînze celebre, cum sînt „La arat", 
„Casă de țară" „Car cu boi" de Gri- 
gorescu, vizitatorul are ocazia să în- 
tîlnească o întreagă tematică inspira
tă din actualitatea noastră. Se remar
că îndeosebi pînza lui Alexandru 
Ciucurencu „Prietenia romîno-sovie- 
tică", înfățișînd un moment emoțio
nant al prieteniei de arme dintre tru
pele sovietice și romînești, precum și 
tabloul pictorului gălățean Nicolae 
Mantu, care a prins un sugestiv as
pect al muncii voluntare pentru re
construcția orașului Galați.

Informații
Societatea pentru răspîndirea știin

ței și culturii anunță că vineri 2 de
cembrie ora 18 va avea loc în sala
S. R.S.C. din str. Biserica Amzei nr. 
5-7, conferința „12 ani de la asasina
rea luptătorului comunist Josza Bela" 
pe care o va ține Vasile A. Varga.

★
Membri ai Teatrului Central de pă

puși din Praga au făcut joi diminea
ța o vizită la Teatrul de marionete și 
păpuși ..Țăndărică’’. Artiștii romîni 
au prezentat oaspeților piesa „Frații 
Liu“, dramatizare de Al. Popovici 
după um basm chinezesc.

La amiază, artiștii Teatrului Cen. 
trai de păpuși din Praga au dat, un 
spectacol la școala medie de băieți 
„I. L. Caragiale" cu piesele pentru 
copii „Prințesa care mîzgălește” de 
Marie Nemcova-Zahorove și „Cocoșul 
și găinușa", de Zdenek Skorepa.

★
Compozitorul Riccardo Nielsen, Tes

ta Giovani, asesor municipal al ora
șului Ferrara și Loperfido Francesco, 
asesor al provinciei Ferrara care se 
află în țară la invitația Institutului 
Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea, au făcut joi după amia
ză o vizită la școala medie de muzică 
din Capitală.

★
In sala „Patria" a avut loc joi 

seara un concert dat de Orchestra 
simfonică Radio condusă de George 
Singer, prim dirijor al Orchestrei sim
fonice a Radiodifuziunii și dirijor al 
Orchestrei Filarmonice din Israel.

Concertul condus de dirijorul isra- 
elian s-a bucurat de mult succes.

★
In sala Teatrului Consiliului Cen

tral al Sindicatelor, a avut loc joi 
seara primul spectacol dat în țara 
noastră de o formație artistică italia
nă din Ferrara care ne vizitează țara 
la invitația Institutului Romîn pen
tru Relațiile Culturale cu Străinăta
tea.

★
Cu începere de la 5 decembrie se va 

desfășura în întreaga țară, „Luna căr
ții". Cu acest prilej vor avea loc nu
meroase acțiuni de popularizare a 
cărții romînești.

In cadrul „Lunii cărții" se vor or
ganiza săptămînile cărții tehnice și 
științifice, cărții beletristice, cărții po
litice și cărții pentru copii. Vor fi 
editate numeroase cărți noi și vor fi 
reeditate lucrări valoroase din litera
tura politică, științifică, tehnică, be
letristică.

La librăriile din Capitală și pro
vincie vor fi amenajate standuri unde 
scriitorii noștri vor da autografe și se 
vor întîlni cu cititorii lor.

In același timp, în întreprinderi, in
stituții, școli și săli publice din Capi
tală și provincie vor avea loc nume
roase consfătuiri, șezători literare, 
simpozioane, prezentări de cărți, etc.

(Agerpres)

Drumuri trainice 
fără piatră sau asfalt

n R. P. Ungară au început 
să se construiască șosele 
fără ca să se folosească pia

tra, asfaltul sau betonul. Cu aju
torul unei noi metode, simplele 
drumuri de țară se pot transforma 
ieftin și prin mijloace) simple în 
drumuri bune, durabile, asemănă
toare șoselelor asfaltate.

Metoda este pe cît de simplă pe 
atît de ingenioasă. Să vedem în ce 
constă și ce materie primă se folo
sește. In fiecare an sînt aruncate 
în Dunăre mai multe mii de metri 
cubi de produse industriale auxi
liare, așa numitele deșeuri de sul- 
fit. Aceste materiale auxiliare sînt 
produse de fabricile de hîrtie. Cu 
ajutorul acestor deșeuri se con
struiesc drumurile.

Cum se construiește șoseaua? Pe 
drumuri de țară trec tractoare care 
trag în urma lor boroane. In urma 
lor trece un camion care, stropește 
pămîntul cu un amestec făcut din 
rezidttrile de sulfit și alte chimica
le. A doua zi șoseaua este gata. 
Ea se întărește și devine din zi 
în zi mai rezistentă și mai elasti
că.

Și

Clădiri construite 
fără cărămizi 

fără lucrări de zidărie

Locuitorii Varșoviei au putut 
vedea de curlnd o construc
ție puțin obișnuită. In car

tierul Wierzbno au fost puse In 
funcțiune macarale cu ajutorul că
rora se ridică mari elemente pre
fabricate : din ele vor fi montate 
primele locuințe din Polonia care 
se construiesc fără utilizarea că
rămizilor și a lucrărilor obișnuite 
de zidărie.

Fiecare clădire se va construi 
din temelie pînă la acoperiș din 
elemente gata pregătite din beton, 
de zgură și prundiș. După muncile 
pregătitoare : așezarea conductelor 
de apă, de canalizare, de gaz, de 
electricitate, construirea străzilor, 
începe munca propriu zisă.

^oooooooo oo oooooooooooooooooooooooooooooooooooooocxboooooooooooooooooooooQooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooccoooooooooâ

Consiliul de Miniștri al Franței
a hotărît dizolvarea Adunării Naționale franceze

Vor avea loc noi alegeri parlamentare
PARIS 1 (Agerpres). — După cum anunță agențîa 

France Presse, în seara zilei de 30 noiembrie, Consiliul 
de Miniștri al Franței a adoptat hotărîrea de a dizolva 
Adunarea Națională franceză.

Această hotărâre a fost adoptată în baza articolului 51 
din Constituția franceză care acordă guvernului dreptul 
de a cere dizolvarea Camerei Inferioare a parlamentului, 
dacă în decurs de 18 luni ea a exprimat în două rânduri 
neîncredere în guvern cu o majoritate constituțională, 
(adică cu peste 50 Ia sută din numărul voturilor tuturor 
deputaților).

Conform Constituției urmează să se țină noi alegeri 
parlamentare, cel puțin după 20 de zile și cel mult după . 
30 de zile de la dizolvarea Adunării Naționale.

DEMISIA A CINCI MINIȘTRI 
RADICAL-SOCIA LIȘTI

PARIS 1 (Agerpres). — După cum anunță agențîa 
France Presse în cursul dimineții de joi cinci miniștri 
radical socialiști și-au prezentat demisia primului minis
tru Faure în semn de protest împotriva hotărârii guve-, 
nului de a dizolva Adunarea Națională.

Penta înfăptuirea unității de acțiune 
între partidele socialist și comunist

PARIS 1 (Agerpres). —- In rându
rile organizațiilor locale ale partidu
lui so-cialist francez capătă o răspîn- 
dire tot mai largă ideea unității de 
acțiune cu partidul comunist în lupta 
pentru drepturile maselor de oameni 
ai muncii și pentru schimbarea orien
tării politice a Franței.

După cum anunță ziarul „Liberati
on", aproximativ 40 de reprezentanți 
ai partidelor socialist și comunist din 
organele eligibile locale ale puterii de 
stat din departamentul Ariege au pu

O DEMONSTRAȚIE A PRIETENIEI 
SOVIETO-UNGARE

BUDAPESTA — M.T.I. transmite: 
Delegația Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. care a sosit în Republica 
Populară Ungară la invitația Adunării 
de Stat, s-a întîlnit în ziua de 30 
noiembrie cu reprezentanții oamenilor 
muncii din Budapesta.

Cu aplauze furtunoase și prelungite 
au întîmpinat cei prezenți apariția 
delegației Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. condusă de N. M. Pegov, se
cretar al Prezidiului Sovietului Su
prem al U.R.S.S. Împreună cu delega
ția au urcat la tribuna de onoare Mă- 
tyăs Răkosi, primul secretar al Comi
tetului Central al Partidului celor ce 
muncesc din Ungaria. Istvan Dobi, 
Sandor Ronai, etc.

După executarea imnurilor de stat 
ale Republicii Populare Ungare și U- 
niunii Sovietice și un scurt cuvînt de 
salut rostit de Istvan Covacs, secre
tar al Comitetului Central al Parti
dului celor ce muncesc din Ungaria, 
care a deschis mitingul, s-a dat cu
vîntul lui N. M. Pegov, conducătorul 
delegației Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. '

Primirea călduroasă pe care ne-ați 
făcut-o, a spus N. M. Pegov, conside
răm că o datorăm poporului sovietic 
pe care avem cinstea să-l reprezen
tăm aici îndeplinind misiunea de o- 
noare a prieteniei și colaborării.

Noi vă dorim toate succesele în 
munca voastră viitoare. Dorim, a spus 
în încheiere N. M. Pegov, ca și de 
acum înainte să înflorească și să pro
greseze Ungaria populară și ca pe zi 
ce trece să devină mai frumoasă și 
mai fericită viața prietenilor noștri 
unguri.

In aplauze furtunoase, delegației So
vietului Suprem al U.R.S.S. i s-au 
înaintat daruri din partea oamenilor 
muncii din orașul Budapesta.

CONCERTUL PIANISTULUI
ROMÎN G. M. HALMOȘ 

LA PARIS
PARIS. — Corespondentul Agerpres 

transmite: Marți seara a avut loc la 
„Scuola Cantorum" din Paris un reci
tal dat de pianistul romîn G. M- Hal- 
moș, artist emerit al R.P.R. și membru 
al delegației culturale romîne care se 
află actualmente la Paris, cu ocazia 
„Zilelor prieteniei franco-romîne".

Combaterea cancerului

țările de democrație populară

con-

.

In săpăturile clădirii se așează 
primele blocuri ale temeliilor. Lu
crarea următoare este așezarea 
planșeelor pivnițelor. Toate ele
mentele casei sînt legate „la us
cat"; aceasta înseamnă fără folo
sirea lucrărilor de zidărie. Apoi 
urmează construirea etajelor care 
se face doar în cîteva zile. Munca 
macaralelor se termină după așe
zarea celui de al 4000-lea element. 
După aceasta se mai fac doar u- 
nele lucrări de finisaj.

Noul cartier care va lua naștere 
este împărțit în cinci cvartale. In 
primul cvartal care a început să 
fie construit vor fi ridicate un nu
măr de 22 de case de locuit, cu 
un cubaj aproape egal cu jumătatea 
volumului Palatului Culturii și 
Științei. Șase blocuri mari se vor 
monta în cursul acestui an, iar res
tul în cursul anului viitor. Toate 
casele vor alcătui un cartier în 
care vor locui 20.000 de oameni.

/n iulie 1952, guvernul R. D. 
Germane a elaborat legea 
potrivit căreia fiecare caz 

de cancer trebuie anunțat obligato
riu autorităților. Datorită acestei 
munci in fiecare regiune există o 
situație clară asupra tuturor ca- 

Vedere generală a noului magazin universal din Pekin.

blicat o scrisoare comună în care cer 
să se creeze un nou front popular.

Această scrisoare a fost semnată de 
asemenea de socialistul Rene Dejean, 
deputat în Adunarea Națională, care 
a declarat: „Consider că alianța for
țelor de ștînga, în primul rând a so
cialiștilor și comuniștilor, este nece
sară pentru victoria în alegerile din 
1956. Numai o asemenea alianță va 
permite înlocuirea majorității de 
dreapta care conduce Adunarea Națio
nală din anul 1951, cu o majoritate 
capabilă să elaboreze un orogram de

Numeroasele personalități din lumea 
muzicală care au asistat la recital au 
avut prilejul să aplaude talentul lui 
G. M. Halmoș, care a interpretat o so
nată de Mozart, Balada de Chopin și 
o melodie populară romînească-
MANIFESTAȚII ANTIAMERICANE 

LA BUENOS AIRES
BUENOS AIRES. — După cum re

latează agenția France Presse, Henry 
Holland, secretar de stat adjunct pen
tru problemele interamericane al 
S.U.A., care a sosit recent la Buenos 
Aires în cadrul unei vizite în țările 
Americii Latine, a fost întîmpinat cu 
ostilitate de populația capitalei argen- 
tiniene. La ieșirea sa de la ambasada 
americană, unde ținuse o conferință 
despre problema relațiilor economice 
dintre S.U-A. și țările latino-america- 
ne, mulțimea adunată în fața amba
sadei a strigat: „Jos imperialismul 
yankeu ! Ne-am săturat de voi în Ar
gentina 1“

SOARTA UNUI SAVANT 
AMERICAN

NEW YORK (Agerpres). - După 
cum transmite agenția United Press 
la 26 noiembrie într-o cameră a hote
lului „Flanders" din New York s-a si
nucis talentatul om de știință-atomist 
american Donald Charles, în vîrstă de 
47 de ani. In cameră s-a găsit o scri
soare cu următorul conținut; „N-am 
de lucru, nici casă, nici avere, nici 
rude”.

DECLARAȚIILE PREȘEDINTELUI 
ELVEȚIEI

GENEVA (Agerpres). — La 29 no
iembrie a avut loc la Berna o masă 
tradițională organizată de Asociația 
ziariștilor străini din Elveția. A luat 
cuvîntul M. Petitpierre, președintele 
Elveției.

Referindu-se la conferința din iulie 
a șefilor guvernelor celor patru pu
teri, Petitpierre a caracterizat-o drept 
„eveniment de o importanță excepțio
nală".

„Am urmărit cu deosebit interes 
conferința șefilor guvernelor care a a- 
vut loc în iulie a.c. — a spus în conti
nuare Petitpierre. Am împărtășit spe
ranțele tuturor care doreau ca acea
stă conferință, „la nivelul cel mai 
înalt" să constituie începutul, punc
tul de plecare al schimbării radicale 
a relațiilor dintre Vest și Est și ca 

zurilor de cancer. Pe lingă măsu
rile organizatorice s-a trecut și la 
îmbunătățirea însăși a tratamen
tului.

In primul rînd 
onate consultațiile 
rîndul persoanelor 
felul acesta pot fi 
zurile de cancer încă din faza 
inițială și se poate obține, in felul 
acesta, o vindecare aproape com
pletă. Apoi, s-au creat centre de 
consultații pentru tumori (centre 
de oncologie). Aici s-a ținut sea
ma și de experiențele făcute în 
ultimele decenii în Uniunea Sovie
tică și in țările capitaliste.

Colectivele acestor centre 
reușit să elaboreze norme de 
tament pentru piia din cele 
răspindite forme de cancer — 
cerul glandei mamare la femei — 
tratament care a înregistrat un 
succes ce pare a fi mult deasupra 
nivelului internațional. Aprecierea 
definitivă a acestor succese in tra. 
tamentul cancerului nu poate fi fă
cută decît după 10 ani de la înce
perea tratamentului. Pînă în 
momentul de față s-a inițiat pu
blicarea in presă a mai multor a- 
mănunte asupra acestei noi meto
de de tratament.

trebuie meriți, 
sistematice 
sănătoase, 
descoperite

pace, progres social șl sistem laic de 
învățămînt. Crearea unei asemenea a- 
lianțe trebuie să fie grija primordială 
a tuturor celor care doresc să aducă 
o înfrîngere reacțiunii".

După cum anunță ziarul „L’Huma- 
nite", o declarație asemănătoare au 
prezentat comuniștii și socialiștii re
prezentanți ai organelor eligibile lo
cale ale puterii de stat din cantonul 
Movesin (departamentul Gers). El 
s-au pronunțat de asemenea pentru 
crearea unui front popular.

atmosfera creată la Geneva să per* 
mită — dacă nu să rezolve toate pro
blemele — cel puțin o apropiere în 
vederea rezolvării lor".

Petitpierre a declarat în continuare 
că următoarea conferință, cea a mi
niștrilor Afacerilor Externe aî celor 
patru puteri, care a avut loc recent, nu 
a îndreptățit aceste speranțe deoare
ce „nici una din piedicile care stau în 
calea rezolvării principalelor probleme 
internaționale nu a fost înlăturată".

„Totuși, a spus el în continuare, mi 
se pare că n-ar fi just să se vadă în 
rezultatul negativ al acestei conferin
țe numai un eșec și să se considere 
că ea a pus capăt slăbirii încordării 
internaționale, sau că înseamnă re
întoarcerea la războiul rece... Insucce
sul primei încercări nu înseamnă nici
decum că în calea păcii stau piedici 
de nebiruit".

„SĂ SCHIMBĂM IDEI IN LOC 
DE GLOANȚE"

NEW YORK (Agerpres), — Ziarul 
„Wisconsin Agriculturist and Farmer" 
a organizat printre cititorii săi o an
chetă în legătură cu oportunitatea 
schimburilor de vizite între Uniunea 
Sovietică și Statele Unite. Un procent 
de 70 la sută din cei întrebați s-au 
pronunțat în favoarea schimbului de 
vizite. „Este mai bine să ne vizităm 
unii pe alții decît să luptăm unii îm
potriva altora" — a declarat unul din 
cititori- O cititoare a cerut să se pro
cedeze și la un schimb de delegații de 
femei De asemenea, Ed. Erman, fer
mier din Wisconsin, a declarat: „Să 
schimbăm idei în loc de gloanțe".
SUCCESELE LUI DAVID O1STRAH 

LA CHICAGO
CHICAGO. — TASS transmite: In 

zilele de 28 și 29 noiembrie, David 
Oistrah. artist al poporului al U.R.S.S., 
a dat două concerte în orașul Chicago 
— unul din cele mai mari centre in
dustriale din S.U.A. Criticii muzicali 
ai ziarelor din Chicago au publicat 
cronici elogioase despre concertele vio
lonistului sovietic, subliniind măiestria 
si virtuozitatea sa. Ziarele „Chicago 
Tribune" „Chicago Daily News", 
„Chicago Sunday Times” și „Chicago 
American" subliniază că concertele 
date de David Oistrah au depășit toa
te așteptările publicului amator de 
muzică din acest oraș.
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Sosirea lui N« A* Bulganin și N« S, Hrușciov
Jk.

u ama
Plecarea din Calcutta

CALCUTTA 1 (Agerpres). — Co
respondentul special al agenției 
TASS transmite ; In dimineața zi.ei de 
I decembrie, N. A. Bulganin, președin
tele Consiliului de Miniștri al U.R-S.S. 
și N. S. îNușciov, membru în Prezi
diul Sovietului Suprem al U.R.S.S-, au 
părăsit Calcutta, plecînd spre Ran
goon — capitala Birmaniei.

La aeroport, N 'A. Bulganin și 
N. S. Hrușciov au fost conduși de pri-

mul ministru al Indiei, J. Nehru, gu
vernatorul statului Bengalul de vest, 
Mukerdji, ministrul principal <al statu
lui Bengalul de vest, B. K. Ro, membri 
ai guvernului statului, K- P. Menon, 
ambasadorul Indiei în U.R.S.S., mem
bri ai corpului consular și alte perso
nalități oficiale.

Pe aerodrom a fost aliniată o gardă 
de onoare și au fost intonate imnurile 
de stat ale U.R.S.S. și Indiei,

Sosirea la Rangoon
RANGOON 1 

transmite ; La 
avionul pe bordul căruia 
N. A. Bulganin, președintele Consiliu
lui de Miniștri al U.R.S.S. și N. S. 
Hrușciov, membru în Prezidiul Sovie
tului Suprem al U.R.S.S., a sosit în 
Birmania, venind de la Calcutta. 
Avionul a aterizat Pe aeroportul Min- 
galadon, la 20 ki.ometri de Rangoon. 
De la frontiera Birmaniei piuă la 
Rangoon avionul a fost însoțit de 
avioane ale forțelor militare aeriene 
Birmane. Pe aeroportul pavoazat 
drapelele de stat ale U.R.S.S. 
Uniunii Birmane erau de față mem
brii guvernului Birmaniei în frunte 
cu primul ministru U Nu, reprezen
tanți ai autorităților, vieții publice și 
presei, membri ai corpului diplomatic 
și cîteva mii de reprezentanți ai locui
torilor din Rangoon.

(Agerpres). — TASS 
1 decembrie, ora 13, 

se aflau

cu
Și

Pe bordul avionului s-a urcat A. D. 
Ș-ciborin, ambasadorul U.R.S.S. 
Birmania. N. A. Bulganin și N. S. 
Hrușciov au coborît din avion 
aplauzele celor prezenți. Ei au fos. 
salutați de primul ministru U Nu, de 
Sau Kun Cio, ministrul Afacerilor 
Externe, de U Ba Sve, ministrul 
Apărării, și de U Cijo Nen, ministr-ul 
Industriei.

Tinere birmane au oferit oaspeților 
tradiționalele ghirlande, de flori. In 
semn de salut au răsunat 19 salve de 
artilerie. După ce au recomandat pri
mului ministru U Nu persoanele care 
îi însoțesc, N. A. Bulganin și N: S. 
Hrușciov au trecut în revistă, îm
preună cu U Nu, garda de onoare. 
După ce fanfara militară a intonat 
imnurile Uniunii Sovietice și Birma
niei, primul ministru U Nu a făcut o 
declarație în fața microfonului.

în

în

glorie, dar totodată au știut să pre- 
întimpine dezlănțuirea unui război, a 
cărui idee ne îngrozește pe toți. Rea
lizările dvs. sînt mari și dacă acum, 
din cauza neîncrederii și ideilor pre
concepute ca$e, din păcate, tot 
mai predomină încă în lume, con
tribuția dumneavoastră la cauza 
păcii și progresului omenirii nu este 
încă în întregime apreciată, cu timpul 
cind se va instaura liniștea și se va 
statornici înțelegerea reciprocă, nu
mele conducătorilor sovietici vor ocu
pa, fără îndoială un loc demn printre 
numele celora cărora lumea le va plăti 
tribut de recunoștință.

Deși din punct de vedere geografic 
ne aflăm foarte departe unul de altul, 
primirea grandioasă pe care poporul 
sovietic a făcut-o primului nostru mi-

Cuvîntarea lui
Stimate
Stimate domnule primar 1 

domni 1 Prieteni 1

domnule prim ministru 1
Stimați

Ingăduiți-mi în primul rînd să mul
țumesc călduros guvernului Uniunii 
Birmane și primului ministru U Nu 
personal pentru invitația de a vizita 
străvechea și glorioasa voastră țară. 
Noi am acceptat cu mare satisfacție 
și recunoștință 
amabilă.

Ingăduiji-mi de 
transmit dv. și

această invitație

Declarația făcută de U Nu
Domnule prim-ministru, tovarășe

Hfușciov, prieteni 1

In numele guvernului și poporului 
Uniunii Birmane și in numele meu 
personal îngăduiți-mi că salut căl
duros pe excelențele voastre în țara 
noastră. In memoria mea sînt încă 
foarte proaspete amintirile din vizita 
mea extrem de plăcută în marea și 

i țară. lnga- 
să folosesc acest prilej și să 
cu aceeași ospitalitate exce- 
voastre. Atît conducătorii cit

ospitaliera d-voaslra 
duiți-mi 
răspund 
lenfelor

și întregul popor al Uniunii Sovietice 
ne-au primit pretutindeni ca pe niște 
rude dragi și rog pe excelențele voas
tre și pe stimații oaspeți să se simtă 
ca acasă în timpul scurtei dvs. vizite 
în țara noastră. Vă pot încredința că 
conducătorii și poporul Birmaniei vă 
iubesc nu pur și simplu ca pe niște 
prieteni binevoitori, ci și ca pe niște 
rude dragi.

Trăiască prietenia sovieto-birmană ! 
(Aplauze furtunoase).

★
A luat apoi cuvîniul N. A. Bulganin.

Declarația lui
Domnule prim ministru, dragi prie

teni, domnilor 1
Astăzi, in ziua sosirii noastre în ca

pitala Uniunii B.rrnane — Rangoon 
— vă transmitem avs., guvernuiui și 
gloriosului popor birman saiutul și 
cele mai bune urări ale guvernuiui 
sovietic și ale poporului sovietic.

Unmnea Sovietică și Birmania se 
află la o distanță de multe mii de 
kilometri una de cealaltă. Există insa 
o torță care nu ține seama de o ase
menea piedică — distanțele mari — a- 
ceastă torță este năzuința comună a 
popoarelor sovietic și birman spre sta
bilirea unei înțelegeri depline între cele 
doua țări, spre întărirea și dezvoltarea 
unei prietenii și colaborări reciproc 
avantajoase între ele, spre binele păcii 
și securității generale.

Nu de mult, stimatul prim ministru 
al Birmaniei U Nu a vizitat Uniunea 
Sovietică și a avut prilejul să cunoas
că viața popoarelor U.R.S.S., realiză
rile industriei, agriculturii și culturii 
sovietice. Vizita sa a avut o mare în
semnătate pentru cauza consolidării 
prieteniei și colaborării intre cele două 
țari.

Am primit cu mare satisfacție și

Bir- 
de

N, A. Bulganin
recunoștință invitația de a vizita 
mania care ne-a rost transmisa 
primul ministru U Nu. Contribuția
guvernului birman la cauza menținerii 
și consolidării păcii în Asia și in lu
mea întreagă, ca și eforturile popoare
lor Birmaiuei, inureptate spre asigu
rarea independenței economice a pa
triei lor, stirnesc o caldă simpatie și 
un mare interes din partea poporului 
sovietic.

Am vrea să cunoaștem mai bine 
cum trăiește și muncește poporul Bir
maniei, care prin lupta plina de abne
gație împotriva asupririi coloniale și-a 
uooindit independența.

Ne exprimăm convingerea că vizita 
noastră in Birmania, cunoștința noas
tră cu poporul birman, cu străvechea 
sa cultură și cu succesele sale în ope
ra de refacere și dezvoltare a econo
miei țării vor contribui în mare mă
sură la dezvoltarea continuă a înțele
gerii între guvernele și popoarele ță
rilor noastre, la consolidarea continuă 
a relațiilor de prietenie dintre ele.

Trăiască prietenia și colaborarea po
poarelor Uniunii Sovietice și Birma
niei I (Aplauze furtunoase).

cu

Delegata agricolă romînă 
a sosit în capitala 

statului Iowa (S.U.A.)
DES MOINES 1 (Agerpres). — 

Marți după amiază, delegația agrico
lă romînă, care vizitează S.U.A., a so
sit la Des Moines, capitala statului 
Iowa. Delegația a fost primită căldu
ros de numeroși reprezentanți ai ora
șului, conducători de întreprinderi, 
fermieri, specialiști în agricultură. 
Erau de față corespondenți de 
presă, fotoreporteri, reporteri ai pos
tului de televiziune. In ziarele de di
mineață au apărut reportaje și foto
grafii ale delegaților romîni. Seara, 
la clubul din Des Moines a avut loc o 
recepție în cinstea delegației romîne, 
la care au participat personalități ale 
orașului în frunte cu George Lemonk, 
președintele societății Pioneer, consi
derată de presa americană cea mai 
mare întreprindere producătoare de 
semințe hibride de porumb din S.U.A. 
In cursul zilelor următoare, oaspeții 
vor vizita instalațiile întreprinderii 
Pioneer și uzina de mașini agricole 
John Deer. Ei au fost invitați la edi
torul ziarului „Des Moines Register", 
și la postul local de televiziune.

Ședința Comisiei pentru Afaceri Externe 
a Camerei Populare a R. D. Germane
BE'RLIN 1 (Agerpres). — A.D.N. 

transmite: La Berlin a avut loc o 
ședință a Comisiei pentru Afacerile 
Externe a Camerei Pqpuilare a R. D. 
Germane, în cadrul căreia G. Handke, 
secretar de stat al Ministerului Afa
cerilor Externe, șeful delegației obser
vatorilor R. D. Germane la conferin
ța de la Geneva, a prezentat raportul 
cu privire la rezultatele conferinței de 
fa Geneva și activitatea delegației.

G. Handke a subliniat în raportul 
său că puterile occidentale au împie
dicat obținerea unor rezultate pozitive 
la tratativele de la Geneva.

Cu toate acestea, a subliniat ra
portorul, conferința a avut și o latură

pozitivă în sensul că în cadrul ei au 
fost clarificate probleme internaițio- 
nale importante și au fost expuse 
punctele de vedere aile particiipanților 
la conferință.

G. Handke a subliniat că contrar 
poziției puterilor occidentale, poziția 
delegației Uniunii Sovietice a cores
puns întrutotul in toate fazele confe
rinței intereselor poporului german.

Comisia pentru Afacerile Externe a 
Camerei Populare a aprobat raportul 
cu privire da rezultatele conferinței de 
la Geneva și cu privire la activitatea 
observatorilor R. D. Germane la Ge
neva.

Au început dezbaterile de politică externă 
în Bundestag

★

Copiii birmani au oferit flori oaspe
ților. Primul ministru U Nu a prezen
tat oaspeților pe președinții camerii 
Naționaiitațiidr și camerii Deputaților, 
pe memorii guvernuiui, pe judecătorul 
principal și pe membrii Curții Su
preme, pe comandantul forțelor arma
te, funcționari superiori ai instituțiilor 
de stat și pe primarul Rangoonului. 
N. A. Bulganin și N. S. Hrușciov au 
salutat apoi pe șefii reprezentanțelor 
diplomatice și pe memorii amoasatiei 
U.R.S.S. în Birmania.

Oaspeții s-au apropiat de numeroa
sele persoane care i-au întîmpinat și 
au răspuns la saluturile acestora. 
Elegantele costume naționale multico
lore ale bărbaților și femeilor din 
Birmania care s-au adunat.să-i întim- 
pine pe oaspeți strălucesc in soare-

Șirul de mașini a părăsit aeroportul 
îndreptîndu-se spre oraș. In prima 
mașină deschisă, alături de N. A. 
Bulganin și N. S. Hrușciov se afla 
primul ministru U Nu. Locuitorii 
Rangoonului au făcut oaspeților o pri
mire sărbătorească. Străzile pe care 
au trecut oaspeții erau pavoazate cu 
(drapele ale Uniunii Sovietice și cu

★

drapelele roșii ale 
stele albe pe fond 
locuri se puteau 
triumf și pancarte 
în limbile Dirmană 
CORDIAL PRIMULUI 
BULGANIN 1 SALUT 
TOVARĂȘULUI HRUȘCIOV

De-a lungul traseului de la aero
port spre oraș o mulțime enormă de 
cetățeni ai Rangoonului a ieșit cu 
flori și drapele in întîmpinarea oaspe
ților sovietici. Pretutindeni se auzea 
muzică, răsunau aclamații de salut.

Numeroși birmanezi purtau pan
carte pe care se puteau citi cuvintele: 
„TRAiASCA COEXISTENȚA PAȘNI
CA A POPOARELOR „TRĂIASCĂ 
LUPTĂTORII PENTRU PACE HRUȘ
CIOV, BULGANIN ȘI U NU 1“

Ziua sosirii oaspeților la Rangoon a 
fost o zi de sărbătoare. Cu prilejul 
sosirii oaspeților sovietici tocate maga
zinele și instituțiile au fost închise. 
Cetățenii Rangoonului au întîmpinat 
cu flori și aclamații pe tovarășii 
Bulganin și Hrușciov pe tot parcursul 
pînă Ia Palatul Prezidențial, unde își 
vor avea reședința.

Birmaniei cu șase 
albastru. In multe 
vedea arcuri de 

cu lozinci de salut 
și rusă: „S'ALUT 

MINISTRU 
CORDIAL

Mitingul organizat la Rangoon
După intonarea imnurilor U.R.S.S. 

și Uniunii Birmane, N. A. Bulgărim 
și N. S. Hrușciov, și persoanele ca- 
re-i însoțesc au luat loc la tribună, 
împreună, cu ei Ia tribună se găseau 
primul ministru U Nu și primarul U 
Sen Pe.

Deschizînd festivitatea, primarul 
Rangoonului a adresat oaspeților un 
mesaj de salut.

de salut
al primarului Rangoonului

RANGOON 1 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 1 decembrie, ora .17, 
U Sen Pe. primarul Rangoonului a 
organizat în sala municipalității un 
miting de primire în cinstea lui N. A. 
Bulganin și N. S. Hrușciov. La mi
ting au participat membrii guver
nului, președinții celor două Camere, 
ale parlamentului, membrii corpului 
diplomatic, personalități din Ran
goon.

Mesajul

Excelente 1
Consider ca o cinste excepțională 

să vă salut in numele municipalității 
și locuitorilor Rangoonului. Numele 
acestui oraș tradus ad-literam înseam
nă ,.sfîrșitul dușmăniei" și simboli
zează năzuința poporului birman spre 
pace. Istoria orașului este marcată ci
tit prin momente de glorie, cit șt prin 
momente de suferințe, dar cel mai re
marcabil eveniment din toți anii exis
tentei sale este faptul că la 4 ianuarie 
1948 a devenit capitala unei republici 
libere, independente și suverane. Im
portanta schimbare a. statului nostru 
ne-a permis să vă primim așa cum o 
poate face numai un popor liber șt 
fericit.

In vremurile noastre nici o tară 
Ttu rămifte izolată, nici o (ară nu poa- 
—t, ■----------- ----------------------------------------------------

te rămîne indiferentă fată de ceea ce 
se petrece in celelalte părți ale lumii. 
Niciodată în istorie coexistenta și co
laborarea nu au fost încă de o nece
sitate atît de vitală. Comunitatea o- 
menirii trebuie să dea naștere unui 
spirit de frăție între popoare și este 
necesar ca acest spirit să găsească 
teren și sprijin pentru ca în calea 
popoarelor să nu se ivească din nou 
neînțelegere și dușmănie. Poate că 
cea mai eficientă cale de întărire a 
spiritului de frăție este schimbul de 
vizite ca cele întreprinse de excelen
tele voastre.

Cred că nu este necesar să vă spun 
ce mare cinste este pentru birmani. 
prieteni plini de bună voință ai marii 
dvs. tari și ai poporului ei, această vi
zită a eminenților conducători, care 
nu numai că au dus poporul lor la

asemenea să vă 
întregului popor 

birman un cald salut prietenesc din 
partea poporului sovietic multinațio
nal care are față de poporul Birma
niei un sentiment de respect sincer și 
prietenie dezinteresată.

Poporul vostru a resimțit direct 
greutățile dominației colcniaic, ale in
tervenției străine și ale războiului dis
trugător. Oamenii sovietici, educați în 
spiritul marilor idei leniniste ale ega
lității în drepturi și autodeterminării 
națiunilor, au urmărit cu simpatie 
eroica luptă dusă de poporul birman 
pentru independența sa națională și 
s-au bucurat cînd această luptă a fost 
încununată de succes.

fn prezent, relațiile 
Sovietică și Birmania 
după cum se știe, pe 
neclintit ale respectării 
tegrității teritoriale și 
neagresiunii, neamestecului 
în treburile interne, egalității și avan
tajului reciproc, coexistenței pașnice și 
colaborării economice. Aceste principii 
care au devenit bine cunoscute au fost 
confirmate recent in mod solemn în 
declarația comună birmano-sovietică.

In ultima vreme, prietenia și legă
turile de afaceri dintre popoarele 
Birmaniei și Uniunii Sovietice iau o 
dezvoltare tot mai mare, fapt dovedit 
de încheierea acordului comercial so- 
vieto-birman pe bază de egalitate în 
drepturi și avantaj reciproc, de 
schimbul de delegații culturale, pre
cum și de colaborarea tehnică.

O condiție importantă pentru dez
voltarea continuă a spiritului de cola
borare și a încrederii în relațiile din
tre țările noastre a fost călătoria pri
mului ministru al Birmaniei, U Nu, în 
Uniunea Sovietică, precum și faptul 
că el a luat cunoștință direct de dife
ritele aspecte ale vieții poporului so
vietic.

Proclamarea Independenței țării 
voastre, care a pășit pe calea liber
tății naționale și a renașterii econo
mice, constitus unul din indiciile 
schimbărilor uriașe care s-au petrecut 
în ultima vreme în Asia.

Popoarele Orientului s-au trezit la 
o viață politică activă. Lupta lor îm
potriva imperialismului și colonialis
mului a luat o amploare fără prece
dent. In fața ochilor noștri are loc 
destrămarea sistemului colonial al im
perialismului. Unii încearcă să igno
reze aceste schimbări istorice din Asia, 
să nu le observe, dar ele există și 
exercită o influență uriașă asupra 
vieții internaționale-

Luptind pentru întărirea indepen
denței și suveranității lor, împotriva 
oricăror manifestări ale colonialismu
lui. țările Asiei apar ca un nou factor 
puternic în relațiile internaționale.

Conferința istorică de Ia Bandung 
a țărilor Asiei și Africii constituie cea 
mai bună dovadă a rolului crescînd al 
Orientului în treburile internaționale. 
Bazele coexistenței pașnice a unor 
state cu sisteme social-politice dife
rite, adoptate la această conferință, au 
fost considerate de Uniunea Sovietică 
ca o contribuție esențială la opera de 
întărire a păcii 
popoare.

Sperăm că viitoarea conferință — 
cea de a doua — a țărilor Asiei și 
Africii, va aduce un nou aport impor
tant la cauza întăririi păcii generale 
și va contribui la destinderea conti
nuă a încordării internaționale și la 
dezvoltarea colaborării între popoare.

Lupta dreaptă a popoarelor Asiei 
pentru eliberarea lor națională se 
bucură de simpatia profundă și de 
sprijinul moral al poporului sovietic. 
Din primele zile ale existenței sale,

Cuvîntarea

dintre Uniunea 
se întemeiază, 

principiile de 
reciproce a in- 
a suveranității, 

reciproc

și colaborării între

Mă alătur cu mare satisfacție celor 
spuse de primarul Rangoonului și sa
lut din toată inima pe excelențele 
voastre. Prin vizita dv. acordați po
porului Uniunii Birmane o cinste cu 
adevărat înaltă și nu mă îndoiesc că 
vizita excelențelor voastre în țara noa. 
stră va fi tot atît de plăcută, ca și 
recenta mea vizită în marea dv. țară.

Poporul Uniunii Birmane a așteptat 
sosirea dv. în țara noastră pe deplin 
conștient de importanța unei ast
fel de vizite pentru întărirea păcii 
in lumea întreagă și pentru prie
tenia sovieto-birmană. Declarația co
mună pe care dv., domnule prim-mi
nistru și cu mine am semnat-o in 
ziua de 3 noiembrie 1955 la Moscova 
a stîrnit un uriaș interes printre po
poarele din țara noastră; ea exprimă 
aspirațiile comune ale celor două po
poare ale noastre în problemele păcii 
și înțelegerii internaționale.

In ultimul timp a avut loc o vizi
bilă slăbire a încordării internaționale 
și își face tot mai insistent drum ten
dința de rezolvare a problemelor in
ternaționale existente pe calea trata
tivelor și acordurilor. Conducătorii 
Uniunii Sovietice au cucerit respectul 
conducătorilor și poporului birman 
prin eforturile curajoase cu care creea-

nistru cu prilejul vizitei sale în ma
rea dvs. țară și vădita manifestare de 
prietenie pe care am simțit-o în re
petate rînduri din partea poporului 
sovietic ne-a umplut inimile de căl
dură, iar această nouă manifestare de 
prietenie, vizita dvs. aici va întări 
și mai mult legăturile de prietenie 
dintre cele două popoare. ale noastre.

Crice parte a țării noastre veți dori 
să vizitați, pretutindeni veți fi intim- 
pinați cu o sinceră prietenie și ospi
talitate. Vă urăm ca vizita dumnea
voastră în Birmania să fie plăcută.

Fie ca prietenia birmano-sovietică 
să fie veșnică I

■ir
A luat apoi cuvîntul N. A. Bulganin 

întîmpinat cu aplauze călduroase.

N. A. Bulganin
guvernul sovietic a condamnat
hotărîre politica de cotropiri imperia
liste și de asuprire colonială și a anu
lat toate tratatele încheiate de guver
nul țarist cu țările din Orient, care 
nu erau bazate pe egalitate în drep
turi. Sîntem pentru egalitatea tuturor 
popoarelor, atît a celor mari cît și a 
celor mici.

In politica sa externă, guvernul so
vietic respectă în mod consecvent 
principiul leninist al coexistenței paș
nice între statele cu sisteme sociale 
diferite.

Uniunea Sovietică duce o politică 
de pace și prietenie între popoare, o po
litică de luptă activă pentru pace, îm
potriva războiului și amestecului străin. 
Sîntem pentru rezolvarea tuturor pro
blemelor internaționale pe calea tra
tativelor și acordurilor.

Popoarele Asiei luptă de asemenea 
pentru pace, împotriva primejdiei de 
război. O mare satisfacție o constituie 
pentru noi faptul că în această acți
une nobilă poporul sovietic și multe 
popoare ale Asiei sînt adepte ale ace
lorași idei și acționează ca aliate.

Uniunea Sovietică a depus multe 
eforturi pentru a asigura succesul 
conferinței de la Geneva a șefilor gu
vernelor celor patru puteri, care a 
avut un rol important pentru slăbirea 
încordării internaționale, pentru resta
bilirea încrederii în relațiile dintre 
state.

Guvernul sovietic, ducînd o politică 
de pace și năzuind spre rezolvarea 
uneia din cele mai importante pro
bleme ale lumii — problema dezarmă
rii — a hotărît să reducă efectivul 
forțelor sale armate cu 640.000 de 
oameni.

Trupele sovietice au fost retrase din 
Austria. In rîndurile tuturor popoare
lor iubitoare de pace este apreciat în 
mod pozitiv faptul că Uniunea Sovie
tică nu are baze militare pe teritorii 
străine.

Uniunea Sovietică a prezentat pro
puneri constructive în problema dezar
mării, care este una din cele mai im
portante probleme ale zilelor noastre. 
Sîntem profund convinși că arma a- 
tomică și cea cu hidrogen trebuie in
terzise, iar armamentele clasice tre
buie reduse considerabil. Asupra în
făptuirii acestor măsuri trebuie insti
tuit un control internațional eficace. 
Considerăm de asemenea că, conco
mitent cu începerea reducerii forțelor 
armate și armamentelor clasice, state
le participante la conferința de la Ge
neva trebuie să-și asume obligația de 
a nu folosi primele arma nucleară.

Poporul birman și guvernul său sînt 
de asemenea pentru interzicerea armei 
atomice și a celei cu hidrogen, pen
tru reducerea armamentelor. Aceasta 
constituie o contribuție serioasă la 
cauza păcii și stabilirii încrederii între 
popoare.

Politica pașnică a Uniunii Birmane 
se bucură de calda simpatie a poporu
lui nostru care dă o înaltă prețuire 
eforturilor depuse de guvernul țării 
voastre in lupta pentru pace.

In prezent, poporul vostru se stră
duiește să învingă greutățile moște
nite de la trecutul colonial, să întă
rească economia țării și industria sa. 
In numele guvernului și al poporului 
sovietic vă urez succese pe calea dez
voltării și înfloririi țării voastre. Lăr
girea legăturilor de prietenie și de afa
ceri dintre țările noastre corespunde 
intereselor ambelor părți.

Vă mulțumim, prieteni, pentru pri
mirea caldă și cordială pe care ne-ați 
făcut-o. Zilele petrecute pe pămînt 
birman ne vor lăsa multe amintiri fru
moase.

Trăiască prietenia și colaborarea 
dintre popoarele Uniunii Sovietice și 
Uniunii Birmane! (Aplauze).

Să se întărească prietenia sovieto- 
birmană, spre binele popoarelor ambe
lor țări, spre binele păcii generale 1 
(Aplauze furtunoase, prelungite),
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Tovarășii Bulganin și Hrușciov și 

primul ministru U Nu și-au strîns pu
ternic mîinile. A luat apoi cuvîntul 
primul ministru U Nu.

lui U Nu

Nota R.P. Polone către S. U. A. 
în probîema creării 

Agenției internaționale 
pentru energia atomică

VARȘOVIA 1 (Agerpres). — P.A.P. 
transmite : R. Spasowski, ambasado
rul R. P. Polone în Statele Unite, a 
transmis Departamentului de stat al 
S-U.A. o notă privitoare la atitudinea 
guvernului polonez față de proiectul 
creării Agenției internaționale pentru 
energia atomică. In notă se arată în 
special că guvdrnul Poloniei consideră 
crearea Agenției internaționale ca un 
fapt important, care poate contribui 
considerabil la folosirea energiei ato
mice pentru binele tuturor popoarelor. 
Ținînd seamă de faptul că scopul A- 
genției este să asigure tuturor statelor 
foloase cît mai mari de pe urma folo
sirii pașnice a energiei atomice, gu
vernul polonez consideră că toate sta
tele interesate trebuie să fie membre 
ale Agenției.

Guvernul Poloniei consideră că în 
scopul punerii de acord a părerilor și 

articolelor 
trebuie să 
conferinței

BONN 1 (Agerpres). — La 1 de
cembrie au început în Bundestagul de 
la Bonn dezbateri de politică externă. 
Dezbaterile au fost deschise de mini
strul de Externe von Brentano care a 
făcut o expunere a actualei politici 
externe a guvernului Adenauer.

După ce a prezentat un scurt istoric 
al conferinței de la Geneva, von Bren
tano a declarat că guvernul Adenauer 
este hotărît să continue politica de 
sprijinire a alianței militare occiden
tale. Ministrul de Externe de la Bonn

a respins toate propunerile prezentate 
de Uniunea Sovietică în vederea re- 
unificării Germaniei, declarînd că prin
cipalul țel al politicii externe vest-ger- 
mane este „solidaritatea militară cu 
occidentul". Agenția France Presse 
subliniază că declarațiile lui yon Bren
tano au fost ascultate fără entuziasm 
de deputați care „l-au aplaudat foarte 
slab pe ministrul de Externe. Depută
ții liber democrați n-au aplaudat de
loc".

Opinia publică germană dorește
măsuri practice în vederea unificării

Von Bonin susține ideea unui Consiliu 
pe întreaga Germanie

al stabilirii amănuntelor 
statutului viitoarei Agenții, 
se dea' atenție convocării 
statelor interesate.
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BERLIN 1 (Agerpres). — A.D.N. 
transmite: La 29 noiembrie, colonelul 
Von Benin, fost funcționar în Minis
terul de Război al Germaniei occi
dentale, a acordat un interviu cores
pondentului din Bonn al agenției 
A.D.N. Cu acest prilej a declarat:

„Consider, ca și înainte, că înființa
rea unui Consiliu pe întreaga Ger
manie ar fi de extremă actualitate, o 
necesitate imperioasă... Crearea Con
siliului pe întreaga Germanie ar pu
tea constitui. o măsură practică in 
vederea unificării...“

Bonin a subliniat primejdia pe care 
o prezintă pentru reunificarea Ger
maniei includerea Republicii Fede-

rale în N.A.T.O. El a< declarat de a- 
semenea că guvernul Germaniei occi
dentale trebuie să accepte propunerea 
făcută de Otto Grotewohl cu privire 
la tratative asupra efectivului forțe
lor de poliție ale ambelor părți, subli
niind totodată că pentru ambele părți 
ale Germaniei ar fi pe (deplin suficien
te forțe polițienești cu un efectiv 
strict limitat.

iBonin s-a pronunțat de asemenea 
împotriva introducerii serviciului mi
litar obligatoriu în Germania occiden
tală, deoarece acest lucru, a subli
niat el, ar constitui un nou obstacol 
pentru unificarea Germaniei.

ză în mod cutezător noua lor lume 
și sîntem convinși că și în viitor vor 
acționa tot atît de eficace în direcția 
slăbirii încordării și menținerii 
în lumea întreagă.

Nu există altă alternativă a 
deeît distrugerea generală în 
unui război atomic. Dar cine se 
împăca cu o asemenea alternativă ? 
De aceea, năzuința omenirii spre pace 
este absolut legitimă și firească și a- 
cum, mai mult ca oricînd, sîntem mar
torii întăririi acestei năzuințe spre 
pace. Singura cale pentru preintîmpi- 
narea războiului și menținerea păcii 
este calea coexistenței pașnice pe care 
au pășit cele două popoare ale noas
tre. Principiile coexistenței pașnice 
sînt recunoscute în prezent de un nu
măr tot mai mare de țări pentru că în 
primul rînd ele au drept scop consoli
darea păcii și dezvoltarea colaborării 
între țări. Vizita pe care o faceți în 
țara noastră nu numai că va crea mari 
posibilități pentru dezvoltarea colabo
rării economice și culturale dintre cele 
două țări ale noastre, dar va contri
bui de asemenea considerabil la lăr
girea zonei păcii.

Trăiască pacea în lumea întreagă 1 
Trăiască prietenia sovieto-birmană 1 

(Aplauze furtunoase).

păcii

păcii 
urma 
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„Unchiule Kon
rad, ia mai poves- 
tește-ne odată bas
mul despre reuni- 
ficarea prin inter
mediul N.A.T.O.!".

(Desen publicat de 
ziarul vest-german 
„Frankfurter Rund, 
schau".

autorită-
(France

la 
din

• Comitetul executiv al Uniunii in- 
ter-parlamentare a hotărît să accepte 
adeziunea R. P. Chineze la Uniunea 
inter-par lamentară. Această hotărîre a 
fost adoptată cu patru voturi pentru 
și trei contra, în cadrul sesiunii Co
mitetului executiv al Uniunii inter
parlamentare care a avut loc la New 
Delhi și care și-a Încheiat lucrările 
la 30 noiembrie. (China Nouă)

• Guvernul generalului Aramburu a 
degetat dizolvarea partidului pero- 
nist. Ministerul de Interne argenti
nian va prelua toate bunurile fostului 
partid. (France Presse).

® După cum anunfă postul de ra
dio Ankara, președintele Turciei, Ba
ilor, a acceptat demisia primului mi
nistru Adnan Menderes. (Agerpres).

9 Harold Willson, fost ministru al 
comerțului în guvernul laburist, a ce. 
rut în cadrul ședinței din 30 noiem
brie a Camerei Comunelor ca Harold 
MacMillan, ministrul Afacerilor Ex
terne al Angliei să ia inițiativa ri
dicării embargoului asupra exporturi
lor de ,.produse strategice" în China. 
(France Presse).

• Arhiepiscopul Makarios al Ci
prului a condamnat decretarea stării 
de asediu în Cipru de către 
file colonialiste britanice- 
Presse).

9 Pînă la 30 noiembrie au fost 
strinse în Grecia peste 1.642.000 de 
semnături pe apelurile adresate 
O.N.U., cerînd ca O.N.U. să intervi
nă pentru a împiedeca executarea u- 
nui patriot cipriot condamnat 
moarte de autori.tăfile britanice 
Cipru- (France Presse)_

9 Comisia Adunării Generale 
O.N.U. pentru problemele sociale, u- 
manitare și culturale a adoptat, fără 
să pună la vot. propunerea reprezen
tantului Afganistanului, de a amina 
pentru anul viitor examinarea în con
tinuare a problemei dreptului popoa
relor la autodeterminare. (Agerpres).

® Răspunzînd in Camera Comunelor 
la o întrebare a deputatului laburist 
Bellenger, Se'wyn Lloyd, ministrul 
britanic al Apărării a declarai că Or
ganizația Atlanticului de nord a fost 
fără îndoială slăbită în urma transfe
rării in Africa de nord a trupelor 
franceze din cadrul comandamentului 
nord-atlantic. (France Presse).

• La 30 noiembrie s-a deschis la 
Moscova sesiunea secției de științe fi- 
zico-ma.tematice a Academiei de Știin
țe a U.R.S.S.,' consacrată împlinirii a 
50 de ani de la elaborarea de către 
Einștein a teoriei relativității. (TASS)

9 Germania occidentală și Japonia 
au întrerupt tratativele comerciale 
care au avut loc la Bonn, în urma 
refuzului japonez de a achita R. F. 
Germane o 'datorie comercială de 
12.000.000 de dolari. (Agerpres),

9 Si Bekkai, fostul pașă al orașului 
Sefru, a anunțat că a acceptat să 
formeze noul guvern marocan. (Fran
ce Presse).

9 Recent a sosit în portul Cuxha
ven (R. F. Germană) un vas pe bor
dul căruia se află o încărcătură de 
arme fabricate în Spania franchistă și 
care urmează să fie distribuite unități
lor noii armate vest-germane. (Ager
pres ).

9 In sălile Academiei de arte a 
U.R.S.S. s-a deschis o expoziție a lu
crărilor studenților de la Institutul de 
pictură, sculptură și arhitectură „Ilya 
Repin". Aici sînt expuse aproximativ 
2.000 de studii și compoziții sculptu
rale. executate de studenți în timpul 
practicii de vară și în timpul conce
diilor de creație" petrecute în diferite 
regiuni ale țării. Expun lucrări și ti
neri pictori din R. P. Romînă. (TASS).

9 Guvernul japonez a refuzat din 
nou să permită celor 5 cetățeni chi
nezi care au refuzat să plece în Tai- 
vcm, să se întoarcă în R.P. Chineză. 
Autoritățile japoneze au anunțat că 
Cei cinci chinezi nu pot fi puși în li. 
bertate pînă nu „se va încheia an
cheta",. (China Nouă). I

Tratative în problemele comerțului 
intergerman

BERLIN 1 (Agerpres). — A.D.N. 
transmite : După cum relatează presa 
germană, între împuternicitul ministe
rului Comerțului Exterior și Interger
man al R. D. Germane, pe de o parte, 
și reprezentantul R.F. Germane, pe de 
altă parte, au început la 29 noiembrie 
tratative în problemele comerțului in-

tergerman
cuțiilor îl
Germane
volumul comerțului intergerman la 1 
miliard unități de decontare (din mo- 
neta în care se va face schimbul — 
N.R.)

pe anul 1956. Obiectul dis- 
constituie propunerea R. D. 

de a se fixa și pe anul 1956

Avioane engleze au violat spațiul aerian 
al Arabiei Saudite

NEW YORK 1 (Agerpres). — După 
cum anunță agenția Reuter, guvernul 
Arabiei Saudite a dat directive condu
cătorului delegației sale la O.N.U. să 
informeze Consiliul de Securitate că 
„Marea Britanie. săvîrșește acte de 
agresiune" împotriva Arabiei Saudite, 
trimițînd avioane engleze să încalce 
spațiul aerian al acestei țări. Intr-un 
comunicat al ambasadei Arabiei Sau-

dite la Washington se arată că la 28 
octombrie două avioane engleze au în
călcat de 20 de ori teritoriul saudit. 
La 29 octombrie, un avion englez a 
apărut în regiune de mai multe ori. 
In după-amiaza zilei de 5 noiembrie, 
un avion britanic 
rînduri deasupra 
Saudite.

Poziția Partidului Comunist

a zburat îți patru 
teritoriului Arabiei

Francez 
fața de criza politică prin care trece Franța

PARIS 1 (Agerpres). — Hotăr.îrea 
guvernului francez de a dizolva Adu
narea Națională a scos în evidență 
grava criză politică prin care trece 
în momentul de față Franța. După 
cum arată ziarele, Faure, folosind pre
vederile Constituției, a hotărît dizol
varea Adunării Națipnale pentru a 
crea posibilitatea de a se efectua 
noile alegeri în baza sistemului elec
toral în vigoare, adică a sistemului 
departamental majoritar care permite 
alianțele între partide.

La 1 decembrie, Biroul Politic al 
Partidului Comunist Francez a dat 
publicității o declarație în care subli
niază între altele: „Nu a depins de 
Partidul Comunist dacă sistemul 
alianțelor să r-ămînă sau nu mai 
departe în vigoare. Pornind de la 
actuala stare de fapt, Partidul Co
munist declară că este hotărît să facă 
totul pentru ca acest sistem electoral 
să se întoarcă împotriva reacțiunii.

Par-tidul Comunist propune în mod 
solemn partidului socialist și tuturor 
republicanilor dornici să promoveze o 
politică conformă voinței populare, să 
stabilească pe baza acestui sistem o 
alianță permițînd succesul forțelor de 
sțî-nga în majoritatea departamentelor 
și constituirea după alegeri a unui 
guvern care să ducă o politică de 
pace".

Subliniind că victoria electorală a 
forțelor populare ar permite aplicarea 
unei politici de pace, independență 
națională și progres social, declara
ția Biroului Politic al Partidului Co
munist subliniază în încheiere: „Parti
dul Comunist Francez care își poate 
revendica cu mîndrie cinstea de a fi 
făcut să progreseze ideea unității 
muncitorești și a creării unui-nou 
front popular, cere tuturor membrilor 
și organizațiilor sale să depună toate 
eforturile în lupta electorală de care 
depinde politica viitoare a țării".

La închiderea ediției

Edgar Faure exclus din partidul radical socialist
PARIS 1 (Agerpres). — Agenția France Presse anunță că biroul 

partidului radical socialist a hotărît cu 19 voturi contra 8 excluderea din 
partid a primului ministru Edgar Faure-
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